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MORNING SESSION
(Mheroupon the court reconvened at 0900 hours. ) .

PRESIVENTs The court will come Lo order.

PROSBCUTION: Way it please the court, let the recerd show that
all the personnel of the court and all the persormel of the prosecution are
present; all the personnel of the defense are present with the exoception
of Doctor Kopf, who is absent on business of the accused; all the sccused
are pregent with the exception of Barnewald, Schmitt, and Wolf, who are
absent.

The witness is reminded that he is still under cathe

If there are any spectators in the courtroom who expect to be
oalled as witneasses in this ocase, will thoy please leave the courtroom? .

FWEQIDF.?‘.T: Let the record show that Colonel Pierce hes ade
vigsed the president of the court that he has read the recerd of the
evidence and proceedings of the trial for Wednesday, June 4, rade during
his absence from the court. '

FEPDINAYD ROENNILD, called as » witness by the defense, be-
ing first duly sworn, testified through an interpreter as follows:

REDIRECT BXAMINATION

QUESTIONS BY CAPTALN Liflss

< You were asked yesterday on oross exeamination congserning s letter
which Katzen-Ellenbogen had written to Doctor Schiedlowsky. Did that lotter
have any reference in it to the 857

A Only insofar as the Dootor Kalzen-illeabogea offered his scrviees
to the 88 Captain, Dootor Sohiedlowskye

pid that letter have any roference to Lho Gestapo?

Can you tell us from your wewory what that letter contained?

K}
A i don't remember to have read the word Gestapc in this letters
-
A

Fatzoneillenbogen referred to hls werits which ho had gotten

through his work for the ASeTe and ho had gotten these merite through his
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work in France. ! mentioned those services in order tc got a apecial
nselgmment of confidense with Dootor Schiedlowsiye

: . Tol.} me how this lettor oame into your 'wnds?

A ¢his letter was roturnsd by 83 Captain sohledlowsky te 83 Uaster
ﬂo_fpunt #4lhelm, and "ilhelm then gave it te mee I, of course, usod the
opportunity tc read the lottor and lator on returned the letter at the
time when Dootor TatseneCllenbogen requested the return of this letter
from 93 Ceptain Dogtor Schiedlowskye

i thy d1d ¥ilhela glve you this lotter?

17, SURONITZ: 1 objoct to thie evidences The defense 1s attenpte
ing to oross vinxlne his owm witness and impeach his tostinony.

CAFTATE LITI%:r This wme Yrought out on orcss exanination as new
natter whioh was eot touctwd en by direot exanination. It was brought cut

by the prosecution on oross examination. 1 believe I am permitted to ine

torrogate en that polnte

PHESWONNP: The objection i overruled,
T2 WITHESS: Frobably I wms supposed to hand thie letier to
Dostor ¥atzeneZllezbogen, but ho then requented this letter frem Doctor
sohledlowskye
JUESTIONS 7Y CAFTAIN LUA18s
! pid Dostor Schiedlowsky in turn ssk you to. return the letter to
him 8o he oculd give iv to ¥etyene llenbogent
A No, Dootor Sohiedlowsky did not glve the letter to we, I received
1% enly through 58 Vaster Sergeant Milheln.
q How did it get baok to Dootor sohledlowsky's hands and thon baok
to Fatsen~:llenbogen?
A 1 had the letter returned in the gsawe way to them, 1 returned it
through 95 Master Sergeant Tilhelume
4 tas thore anything secret about that letter?
A Noe Ihe fast that Dootor Zatsen-illsnbogen woried for the AsieTe
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he had not told us openly and he had no reason to do 80

Q You were asked on cross oxamination about the affair of Hummels-
heim?

A Yon.

Q via Katzon=T1lenbogon have anything to de with the placing of the

nemes of the French doctors or I'rench soientists on the list for transports 1

A As!‘nrustomreumbor.thumnobnomormorthu\ml

transport listc, but one was locking for physicians for eclimatological ine
vestigation, ani as T heesrd, it wams for Jorae

Q pid Katzen-fllenbogen have anytaing to do with placing these
Pronch doctors on the listi

A 1 think Doetor 9chiedlowsky had ordered Deotor Katsen=-5llenbogen
to select men for this purpose, %o suggeat the naumos .

Q Jo you know whether Ratzen-illenbogen knew whore these physiolans
would be worlking?

A Whother he knew it exactly I do net lnow, definitely.

Q Isn't it a fact that these physioians wore asked to volunteer
for this position?

A I don't Ymew so much in deteil about this entire agtion. Vor us
the fact remained that Dootor Katzen=Illenbogen tried to prevent llummels-
keim from warning the Frenchmen g]:togethn_r. because even when a prisoner
worked in & camp like Dora in a position of no danger, the entire ocamp of
Jora was such a dangercus oamp that even then this prisoner was in danger.

) nid Hummelshels, in fact, warn these “rench physicians who had
volunteered for this job that they were golng to Daral

A 1 have t¢ assume in accordance with the testimony of Doctor
Varohall, whom Doctor Fetzon=Ellenbozen had brought along as his witness,
and then Mummelshein was foroed to admit before Dooctor Sshiedlowsky that

ke had warned the Yrenclunone
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] Wore you present when Humelshelm was brought before Doctor
Schiedlowsky, and can you tell us who was present there at that time?

A 1 was personally present, furthermore, present were 88 Naster
Sergeant Wilhelm and porhaps another doctor and maybe even one of the
hospital capos, but I can't state so definitely because I don't remember
this exactly mny more.

Q When you speak of these hospital capos, do you mean either Busse
or Kipp?

A (ne of the two.

« Outside of these people you just mentioned, no one olse was pros-
ent, is that correct?

A I don't think so.

Q S0 1if 1_:19 prosecution witness, Destor Kogon, tutifiod he was
present when KatzeneEllenbogen was brought before Hummelsheim and Doctor
Marchall was there, too, when this thing was thrashed out, that is not
true, is 1t? ‘

A As far as 1 can remember, Destor Kogon had come down to the
prisoners' hospital on this morning, also. I can't remenmber any more
who was present as a witness at that tlme, :

Q You were oalled to Dachau to appear as a witness for the prose-
cution at the beginning of this trial, were you not?

A Yes.

q #hile you were here, did you have cocasion to speak to Mr, lumselse
hein?

A 1 never sgaw Humnelsheim here.

< Do you know what Huwmelsheinm tostified to while he was a witness

in this court?
A Hoe
CAPTAIN LEWISs I wish to call the ocourt's attention to the fact

that the witness, Walter fumelsheinm, sppeared in court here at the request
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of the prosecution and his testimony appears on pages 1654 to 1659 in the
rocord. 1n his ststement thore is no reference made %o Ketzen-Lllenbogele
LA¥ MPMPER: Did you cross exsmine this witness!
CAPTAIN LENIS: I bave finlshed.
¥R, SURCWIPZ: lMay 1t please the court, the prosccution respecte
fully objects to the oonduoi_: of counsel iv cheractericins or describing
tho testimony of witnesses that have appeared on behalf of the proscoutions
1¢ 1s permissible for him to ocall the court's attention, if he wighes, %o
the faot thet a wituess testified on a certain date. Te state what he tes-
tified to or did not testify to s not permissible, and it is an insult to
the court. ihe ocourt can refer to the testimeny itself and ascertain
what the witnese said. Furthermere, the prosecution can bring out from
any witness it ploases wint 1t pleeses at sny time it ploases.
REOROSS EXANLIATICN
QUESTIONS BY MR, SURCAITZ:
9 You stated this letter thet iatzene:lleubogen wrcte to Doctor
3ohiedlowsky, as far as you reweaber, had no reference to the 85 or %o
the Gestapo, is that correct:
A As far as 1 csu remewber, the words 5§ or Gestapo were not uped
in this letter, only ths word "A.S.T.".
Q  Please Wl the court what the word "AefeT." neanse
A Bven today I do not mow exactly the abbrevistion for the "AeSeTa"
bub wo assused st that tiue it was a counter-espioccage organization against
sabotage, espionage, snd the underground. \
9 That is, 1t was a flerman orgenization ujhmt the wnderpround?

A Cf courst.

d It was a Cerman orga.ni.ubion operating in cocupied Frauncs, is

thet right?

A Certainly.
34 1t was Tatzen-illenbogen who extolled his gservices for that par-

ticular organization in Irance, is that right?

(roemhild-recross) 2717




A Yes.
3 Just a few more questions on the matter of Hummwlsheim. Do you

not xnow, as & matter of fact, that Mummelshein was almost executed as a

result of KatseneEllenbogents disclosures bo Dootor Sohiedlowsky?

A Gertainly, Yummelsheim wes in the greatest denger of his life and
without u‘atrou .roport he recoived from 88 lajor Doctor Ding Schuler, he
probably would have been executed.

Q You know, too, that it was poctor Kogon'e efforts, together with

some of the cther priscners, that jumselsheim's life was saved by having
him sent to sn out-detall away from Katzen=fllenbogen?

OAPTALY LLAIS: Ve object to that question as leading the wite
ness on new materials ¥We did not object yesterday when he brought the
story about Hummelsheim upe On this point he bas been testifying for the
witness, nct the witness hiliself.

MR, SUROWITZ: Yesterday om direct examination, Captain lewis

asked: "i#hile you were at Buchenwnld, did vo» get to know a man by the

neme of Mummelsheim? Answers Yes." On cross examination 1 picked up
the subject of lummelshelum. tn redirect examination, he has gone into it
pretty thoroughly. I respectfully maintain that T have the right to lead
the witness on cross examination.

PRESIDENT: The objootion is overruled.

CAPTAIN IEWIS: Moy I state that wsterday when 1 asked the ques-
tion about Jhmmelsheim, the very next remark made by the law member was:
®What is the purpose of this testimony?, and I inmediately dropped the
sub ject. .

MR, SURWITZ: I believe counsel is migtaken on that pointe When .
the record reeppears, ‘the ocourt will see that the record does say: "Why is
that relevant?.

PRESIDENT: Proceed.

(Roemhild-recrcss)




THE WITHESS: With success he was taken out of view.

MR. SUROWITZ: No further questions.

CAPTAIN LEWISs No further questions.

PRESIDENT: No questions by the court. The witness is exoused.

GAPTAIN LEWIS: May the witness be excused from further attendance
ot tho trial and mey be return to his home? '

MR, SUROWITZs No objectione

PRESIDENT: He is exocusod.

(Whoreupon the witness was excused and left the courtrooms. )

POCTCR RENNER: The defense calls as its next witness lre.

Margarete Markwaldt. 1 an interrogating this witness on behalf of the ac-

cused, CGrossmann.

MARGARETE MARKWALDT, onlled as a witness by the defense,
being first duly sworn, testified through an interproter as
followss

DIRLOT EXAMINATION

QUESTIONS BY DOOT(R RENNERs

Q m.m.plom;lv;ymmnnmtothom.
largarote Marlkwaldt.
How old are you?
Thirty-five years.
Are you married?
Yes.
Do you have any children?
Yose
How many?
Two.
What is your profession?
Hougewife.

Where is your residence?

bﬂa-nbobabobﬂs-

Essen=Kray.
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Jore you ever in Dochum?
Yes.
%hy did ycu come to Bochum?
1 visited my husband.
What was your husband in Doohum?
lle was a guard,
Where was he a guard!
For the Jewiash priscners.
For what kird of prisoners?
I'rigcnors.
Tore did these prisoners work?
In Beohurmer Verelin,
#hen did you visit your husbend at Boo'mmer Verein?
(n the 4th of Nevembor, 1944,
24d you know a man naned Grossmaan at Cochumer Verein?
Yose
Jould you recognize the man if vou saw him again here in court?
Yes.
d Fleasc look sround amonp the aocusod and point out the man whom
you knew es Grossrmann, ond pive his mmber?
\ Foe Ue
DOCTCR RN Let the reeord show that the witness correctly
1dentified the socused, Urcagmann as "o, 9,
< llow did you get acquaintod vith Sroasmann?
A Men I visited ryr hugbend T was introduced to (rossmanne
4 You have just testifled thet in Noverber, 1944, you came to visit
Boehuer Verein, iy cen you rermexber this date so exactly?
' Becnugc there was n larre sonlc slr atiacke

Can you give us still the exact day of the air attack?

(Mo darkwaldtedirect) 2720




Not exactly, if I em not mistaken it was on a Baturday.

At what time of the day did the alr raid teke place?
In the evening at around 2045.
How long did the air rald last?

Forty minutes when the first giren omme that the alarm Was OVere

Where were you during this eir attaock?

In the bunker of ¥r, Grossmann.

#here was the bunker of Mr. Orossmann?

In front of his little house.

Was this inside the prisoner camp or outside?

Outeide the ocamp.

Whg was there with you in the bunker?

The non-commissioned officer of the camp.

Wes Grossmann in this bunker too?

Yos.

Where was Grossmann at the beginning of the air attack}
In front of the bunker.

How long did Crossmann stay in the bunker?

Until the alarm was overs

pid you see whether Orossmann did any shooting during the alurn?
Yo

pid you see or hear that (rossmamn did any shooting after the

Noe

Was it dark already at the beginning of the alarm?
Yen, it was dark.

How were light conditions after the alarm?

Dark, t00.

pid Crosswann have a dog?

Yose

(Mo yarkwaldtedirect)




Yhat kind of dog?
A young German Pelioce doge

fiow big was the dog?

Forty, fifty centiretera.

DOCTCR RENNNRY No further questions.
URUSS SXAMISAZLIGH
P ESTIOHS BY Mite ":‘_.jl-.'.'jl-i'l.
4 Men, Maricealdt, you say you visited Boeluamer Verein on & Hovember,
1644, is that courrecti
A Yuge
jJid you wisit throagh e ontire installation at that le?
A Ko, I visited only my Lusbande
< Your hmsband spoke To you at houe and sc forth about his work out
there, dild he nol?
A lgp, he aide.
The prisoners at Sooliuwar roroin wore woll troaked, were they not?
DEF KGR CCUNGLLY  we object Lo Lile as excecding the sccpe of dairect
examinations
RESIDELTs tbjoction gustuliode
QUESTIONS BY ", AUKZ1us
X vour nusband was smployed as Al &o saard ont at Gochumer Verein,
is that correct!
A Tnge
< How long was your husband staticned al sochuuor Vereln?
goa't give you Lhe exsct plue, bul e ' trore npproximately
nine monthe.
vas Croasmann his supericr o i FTE8 o
I can't say that, eithere. | den't know whas he really wase

Do yeu knew who was the comusndo leader of the Joalmmer Verein

gomnando :

A Yos, as far as ) kuodw, that was (rossiAine

(Yo Lerkwaldtedirect) 2722
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MRe KUNZIG: Mo further gqueations,
DOCTOR NOMNETR: No further questions,

ESANTHATION aY Iis gOURT

QUESTIONS RY THF LAW MELBER:
' Wore you referring to the air raid of lovember, 19447
"Yes,®
vid you see Grossmann all the time during that air raid?
Yes,
'id you see anvone do any shooting !
‘ice
D44 you hear any shots?

Noe

PRESIDEVNT: lNo further guestions by the gourt,

DEFERSE COUNSLL: May this witness bo exoused from further ate
tendance et this trialt

M, KUNZTIG: Fe objections

FMESIDENT: The witness ray bLe excused,

(Whereupon the witness was exoused and left tle courtroom.)

varkwa ldteconrt)
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Dite RENNER: The Pefense calls se 1ta next witneas
Karl Markwaldt, The Defense will Interropcte thie witneas on

behalf of the accused Grossmanne

KARL MARKWVALDT, called ar » witness by the Defense, heing.
first duly sworn, testified throngh sn tnterpreter an follows!?

PIRECT EXAMINATIOR

L
H,LI‘:ST.‘;L!." }.I lil!. HI‘:‘:;-}‘-H’

Q Flease give the Court your full nsne.
A Markwaldt, Karl.
“ liow 0ld are you'
A 40 yearss
“hat's your professlion?
I am meking legs.
where is your recidence?
In Lgsen Kreys.
Aye you rarrlied?
Yes,
Were you a member of the Nazi party?
Noe
vere you A member of y of 1ts organizetions!
Noe

tere you a member of the Allpgemelne n87

Hoe

Were you st lochumer Verein'
Yen.

In which ecapaclty vcre you there?
hg 8 guard,

fiere vou there & @ o bor of the Vaffen 5872

(Mariwn 1dt=lirect) o794
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ident! fled

Q

I

‘o

HO.

i

To which orgsalzation (1d you helong?

Construction bettelion number 4, Muenster Vestphalism.

Prom vhen to vhen vere vym stationed et Fochumer Verein?

From Junc 194 vntll Varche
Which yerr?
1945,
Pia you know @ man named Gpoasmann st Fochumer Verein?
Yens
Would y-u recognize h'm 'f you would see him here in
a4
Ten.
Plesse polnt hir ~ut to the Court ané glve his number,
Yumber 9,
Di. RIWDER: lLet the record show thei the witness
the accused (roparann }roperly &s number Ge
Phat wes Crossrenn'ag Job 1n Sochumer Verein?
lie was detanil leaders

L1é you huve an sprortunlty to sve snd speak to Grosae=

wann {requently?

A

“

Zon.

E4d you knor Grossmenn's opinfon in regerd to the

mistreatment of prisoners’

"

e

8

ar
L@ e

Vhet wes -rossmann'g opinlon’

He slways ordered bthe gucrde net to nistreat prisonerse-

not to best them ana Lo trest tlem properlye.

‘a

A

(Markve 1dt=Direct)
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Q Did you ever see that Groamm; was wearing a rubber
hose or a club? \

A No,

Q Di@ you ever sec any other weenon the ¢ Grossmann was
carrying with wliich to best or hit men?

A Hoe

“ Did you ever see Orossmann with o dog vhip?

A Hoe
Q Was there en alr attack against the cewp during the
which you were stationed at Bochumer Vereinf
Ves.
JLan you gti11l romember the exact date of the alr attack?
Yese
“hen was 167Y
On the fourth of Yovembore
At what tlue of -t.hc. day”?
In the evenlng at 2045,
Wes it dark elready at that Uime?
Yes.
How long did the air attack last®
Until shortly before 12 o'clock.
If a witness would come here and teatify thut the alr
attack took 40 to 45 minutes, whet would you say about 1t%
Noe ’
Do you lmow where Grossmann was during this eir attack?

Yose.

Yhere wan he?

(Markwaldt=rirect)




A Grossmenn was in hils bunker.

« . “Yhere was bis bunker? ‘

A Outcide the campe

Q Can't you prive us more closely the locallty where this
bunker was located?

" Yes, 1t was on the main streetb,

« How fer away was this bunker of Grossmenn's from the
supply warohbuse?

A Approxime tely 50 melers.

Q Did you hesr thut during the air attack Grossmann shot
at prisoners®

A Hoe

Q Yid you ever hear that Upossmann shot to death prisoners
during the air attack or shortly after the air attack?

A Koe

Q L38 you near anything ebout the fact that during the
elr attack thls supply warehouse was pilfered?

A Yess .

“ Ljd you hear that on account of this hilfarago Grossmann
was supposed to have shot prisoners to deeth? - :

A Hoe

L]

Were you present when rallroac cars were unloaded!

b
A I.ﬂ.
(93

Y1a you hear that during the unloading of railroad cars
Grossmann supposedly clubbed prlsoners to denth or at least clubbed
one prisoner to death?
A Ho, Urossmann uanntt present st all vhen cars were

unloaded=~there wan another detell lender.

(Mg riws 1at=Direct) 2727
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«Q

Did you ever hear thet (rossmann during hieg stay at the

Rochumer Vereln ever clubbed a prisoner to denth or killed him

in nome other vay

L

0
-

A
A
W
£

Q

No.o

Would you hsve heard 1t%

Ygse

Would there have been btalk about it:

Yos.

Dia the prisoners also have contact Wl th elviliana?
Yeu.

Do you Jnow who pieked vp the prisonora for vwork and

who returned them from work to camp?

A

factory.
Q

Yee, by the Ioreman and the mester mechanics of the

Werse these master mechunics snd foremen of the laetory

clvilians or prisonerss

A
v

elvilisns?
A

Uiviliuns,.

liow was the contact between the prisoners and the

I ean't ssy thet, because 1 had nothing to do with 1t.
V14 Grossmenn hoave a dog?

Yene

What kind of e dog?

A German police dujje

How old wag thie dog, approzxim tely?

A young JOge

Lig you ever hesr that thls cop bit & priscner?

No, the dog was st1ll r olaying cdog only.

You have just testified that until March, 1945, you

were in Bochumer Versin. . Why did you lecve then?

(Markwaldt=Direct) 27eA
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Because the Allled troops approacheds
‘Lid you leeve all by yourself, or the entire camp?
The entire detall.

liow dld the evacuation talke pluce?

They were losded on & traln and sent away to Welimar,
What king of rallroad cars were they:

lostly they were closed, passenger carse.

Vere there also open carst

NO.

llow iany prisoners were in each car on the average?

Q
A
Q
A
)
A
@
A

A0 to 45 persons.

«Q Wore there any guards in each car in eddition to the
priubmrl?

i Yos, five to six, and in some of the cars they had even
eight guards.
U44 the prisoners recelive food ratlons éuring the trip?
Yos, three timer a cay.
How Yong dld the transport takel |
Ihree to four dayse '

Con you remember whether any end how meny dead prisoners
from this transport after the transport wves finlshed?

A I dldn't see sny demd ones.

%) Were the prisoners informed that during air attacks
they had to go to the bunkers gnd air reld shelters? Do :,-611
know that?

A I cnn:_t gay thate I kmow only thet dquring alr attacks
the foremen went into the same bunker as the elvilian workers
outslde the carp.

« You have testifled that the air attack laato.d until

(Markwaldt-Direct) 0720
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2400, Vas there between the beginning of the air attack and the

end of the air attack a time thet the alarm had been 1ifted, or
partliclly lifted!

A Yos, the first slr attack took 45 minutes, and then we

got the first siren that the alarm wes over,
DR, RENNER: No more mestions.
CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY MR. KUNZIGS

i~ ¥y, Markwaldt, you were & puard of the prisoners 1n

the concentratlon camp who worked at the Yochumer Verein factory,
1s that right? )

A You.

Q Your dutlies were to keep these prisoners working end
to keep them from escaping im that correct?

. A Ho.

Q ¥hat were your dutles?

A Our duties as puards were to see that they didn't run
away from the camp. With tha'working phrase we had nothing to do
whatsoevers. _

Q You did have the responsibility of preventing these
men from oaoap}ng, 18 thnt correct?

A Yonm.

Q ¥hat sort of work did the prlsoners do ot Dochumer
Verein, Mr. Markwaldt? :

DEFENSE COUNSILi I object to thats le hasn't testified
at all concerning what work the prisoners did there. In fact, he

paild he was not in the factory where they worked.

(Iarkualdt-cronl) 2730
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MR. KUNZIGs He han tentifled at length sbout Gyossmann
and his duties, and the character ond the vork and the type of man
Crossmann wes. Cronsmann lsad thls cenp, was responsible for
this, and therefore 1t is within the scope of ecross examinstione-
as to whet type of work was done there.

PRESIDENT: Objection overruled.

THE VITHESS: I can:t gey that becsuse * didn:t seo 1t,
QUESTIONS DY MRe KUNZIGS

“ 4yen 1¢ I understind you correctly, ‘r. Markwaldt, you
dldn't ¥now whet type of work was done there?

A No, beceuse I, mymelf worked ms a supply sergeant for
the companye Since I wae from this area, L went out for the

company and did the shopping.

Q@ I see. liow long aid you work there, lir. Mg rkwaldt?

A From the morning at eix o'cloek until two o'¢lock 1In
the afternoon.

Q I meson what period of time. Over how meny montha were
you a gurd?

A From June, 1044, until March, 1945,

< And from June, 1944, until “arch, 1945, 17 I understand
you correctly, you never dld fin¢ ont what work the prisonsras were
doing in the factory, 1s that rirht?

) No, because I wesn 't interented in thet.

Q It dldn:{i come to your attention then that they made
grenados and thet -1t wer very hot nnd hard work?

A I alén't mow the t.

Q You were in the bunker during this air rald thet you
spoke abont?

A Yoo
(%apkwaldt=Cross)
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Q Vhere was your wife, es far as 1¢ lies within your
knwiodgo. during thls rald?

A In Grossmann's bunker.

[ .ki a matter of rnof. Grossmann usually hed & punker for
himgelf, ¢idn't he?

A Lon.

Q@  Bug this day he took your wife down there with him and
the two of them were there, 1 thet right?

A Yen.

< Ugually he was alone, though?

A No, with the non-commissioned officers.

Q Thon.it 1an't & fact, you say, the t Grossmann usually
was alone in his bunker:

A No, never alone.

@ S thet if e witness would have testified in this Court,
a defense witness, Vogel, thet Grossmann always went down by himgel fe=
he had & shelter by hingelfe-tha t wouldn't be a feot, would 1t7

A B

@ The prisoners at Bochumer Verein, as far as you ¥now,
were treated well, weren't they?

A I don't know what they got to eat and to drink.

'

Q@ You don t mow very ruch about this oamp at all, do you?
A Noe
“

Byt you were a puard there for the whole period, weren't

A Yes,
Q What kind of food did the men get:
A At the beginning vhen we came there, we got our food

from the factory kitchen, the ssme food as the prisoners gote
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Q 8¢ the prisonars pot exactly the sume food ag the
guards, i1s that corract?

A Yoo,

Q I see., ‘ore yon ever inaslde the barracks vhere the
prisoners lived?

A" . No, we worc not allomed to enter,

Q And you state thht you were with Jrossmann four or
five times & dey, really very often with him, ie thet rlght?

A We were not together--I1 only saw him,

@ Grogsmann wse tﬁn cor;fndo lesdor, wern't het

A Yan.

“ Vihere al@ you see Grossmenu these tinmos?

i He took 8 walk outside the puard chain which was stonds
ing around the cnmpe.

Q Now, Mr, Merkwaldt, 1f you sav Urossmann only outside
the ecamp snd never inside the carp, lhow <o you know whet Grossmann
d1d inslde the cermp?

A  TIpeide the carp 1 never saw him, because 1 never was ine

side the camp. All of us were alw:ya outslide tho cenmpe

. - * . *
« quﬂmr?owu,:Mnum\trnm1vmvrmﬂ&ahnm}mw

Grossmann treated tvhose 'rlsoners, do you?
A Nae
Q Now, wheﬁ you Yeft on this transport, the prisoners all
road in closed rallroad cars, tan't that correct?
A Yone
Q Ui1g they travel first or second cluss, do you recall?

A ‘hey were all third class carse

(Markwa 1dt=Cross)
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- fho& rode third class snd pot fed three tines a day
Just & few days .hofore the imerleans coptured the area, is that
correct’

A Yase

Q ind when they got to their destination, no one hed
died und everyone was In [00c heanltl, 1s that correct?

A Yes, I didn't see thate ' hether the men vere dead or
not, they were taken over luter ones

. % Ugdn't you Lestlify there erven't any dead?

" Yﬁﬂo

Hhe RUNGIG: g furthor queationse

-~

IRe REINERS Lo more questionsz.
PRESIDGHT: Lo guestions by Lhe Court, +‘he witness
1s excused,
(¥hereupon the witness was excused end withdrow,)

LRESIDIAT:s  The Court will recoss for twenty minutes.

(“hereupon et 1000 hours, tlie Court recesseds)

(MarkwaldteCrons)
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(#heraupoe the ccuri rugouniraed at 1034 hours.)

PHL IDENTs Ceurt will coze tc order.

PROS:GUTTON:. May 1t pleuee the ocurt, let the roocrd show that
all the jersonnel of the ceurt sre present; all the persomnel cf the proge=

guticn are ;resent with the exoojtion of “r. ¥ungls who is absent on

buginess ¢f the preseoutiony all the rersomnel cf the delense are present
aitd the exsceptioa of U'r. ‘emnel ghe 12 absent cn busineaa of tic ncoused;
211 the acouged are prossnl WiTr the exeoption of Heoheddt and Jolf who are
ﬁbnent. the rearvortesr and interpreter arc prasent,

R, AHETRZMN: .mg it nlenne t's oourt, 1 should like to aske
an iptreluetery statement cengerning the defernne of irinse zu mldeck.
The defenne is, unfortumately, wpa¥le te earry cut the prasentation of
the “efense in one clossd sassion. The defense is hesinning its case
on Frinee z2u "aldeck teguuse N9 of 1ty waterial witicsees who is now
jregsent here pust ta bhaak At the rribunal at Nuaraderg by next woel,

In gemeral, Lhe defense tntards to shew the fellowlng on behalfl
of the irinsce zu “aldeck: vns, trat the irince, in his cayasity as Higher
£d aud Polica Leader in fagsel A1 pot have any pPowsr of comsand cver the
congentration cumj of Fucherwald, Twa, that his enly functicn with the

-
33 and peliee peurt in saggel wag thet of a military arpointing and
reviewliocs authicrity Ter the ot rt =nd that cenovralng only criminal ot cng
of the £85 in fuehopwald so & munt amyhapize, Three, { spitc of attemjis
|-¢ the ocontrary by Wigher sutherity, he did s=o to it that garteln inves=-

tigaticas of eriwinal achs by ¢! var wero garrisd cut. Feur, that with all

the .trlnzﬁh of his personulity he supporied and extonded Sn?cetfrjtlons.

of the scts of ‘nhe fomer oam; noncandant Yech & id hls eligue and that
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in so doing he contributed materially to the apprehensicn and punishaent
of those elesente. Five, that the partial svaocuation of Buchenwald
in April 1945 was carried out on direot erder of Eimmler.

The defense calls as 1its next witnees, Ur. Kounrad dorgen.

KONRAD MORGEN, called as & witnesa by the defease, beinz first duly
sworn, testified through an interpreter as follows:

PYESINASTe I should liks to warn the witness at this time that
he dces not have to answer any guesticas tnat intend te¢ ineriminate himself.
Yeu understand tnat?

170 MITHESS GodGhae Yes.

DIRECT EXALIRATION

AUESTIONS §Y ORe AllE1aERs 3

rlease state your full name to the court?

Lonrad 40rgene.

liow ola are you, Ure dorgent?

{hirt,-eight years.

What is your status at the present timef

¢lvilian inlernce.

r‘!h;at sivilian internment camp do you beleng to?

Falave of Justioe, Hucrnberg.

What is ywur plaee of residence?

Nuernberg.

inat is your professiont

Luwyars

4 What kind of a dootor's degree do you hawul

'y Dootor of law.

(Zorgen=-direct)
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in so doing he ecentributed materially teo the apprehensicn and punishment
of those elerents. ﬁﬂ. that the partial evaocuation of Buchenwald
in April 1946 was carried out on direot order of Himmler.

The defense calls as its next witness, Ur. Zourad dorgen,

KONRAD MORGEN, onlled as a witnesa by the defease, beinz first duly
sworn, testified through an interpreter as lcllows:

PYESTIDEET: I should like to warn the witness at this time that
he doss pot have to answer uny guesticas that intend to incriminate hi.llolfo-
Yeu understand that?

TS ALTHESS U Ghks  Yes.

DIRECT EXAXLINATION
AURSTIONS DY DR. ANEINEKs

rlease state your full name to the eourt?

fonrad sorgen.

liow ola are you, Ur. dorgent

Thirt,-eight years,

What is your statue at the present time?

Clvilian inlernce.

!'ih;st eivilian internment camp do you belong tol

falave of Justice, Hucrnberg.

what is ywur place of residence?

Nuernberg.

What ig your professiont

lﬁ'x‘ Te

#hat kind of a dootor's degree do you hawve?

Dootor of Law,

(forgen-dirsct)
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< fhat vaiversitiesz did yrv gtudy law atd
A Frapkfurt on the dsir, Rema, Harlin, Acadenie de Trois Kationales
of Hague sad toe lastitute fcr Intersational Commeree and Commerce on the
see in Kiel,
Whern did you take ycur flpel State exam ag a lawyer?
18886,
%ere you in the service of the German organisation of justiee?
fnu, 1 was a judre at the stais court in Stettin.
¥ronw when until when? \
'S Until the firat of A ril 1038,

d be 1 updergtand ycou sorreotly that that was from the time of 1938

when you pagged your final State examination until the first of April 193¢?
-

A Yes.

< Why did you then lesve the State serviocef?

A I haé rofused to partielpate in reaching n juigment in a oriminal
cage and was, tiherefore, romoved from the olvil service by order of Peichs

dinlstry of Justice.
I

~F., AKEIN:Rs I have to objeot to this translation, 1 a= being
infermed thut the jntarpreter errones uely trauslated that the witness stated
he was eliminnted on acacunt of eriminal aot instead of political act. Hay
I repeat the question in ordar %c olear this up?

QUEST IONS BY DR. AHETdr ¥

Q ¥hat was the reason you wors eliminated from eivil service?

A 1 wag a judge 1o a political trial and in open court I refused to
jarticipaie {n reaching a judgment iz this case brosuse the presiding officer
jntended tc make & decision arninst the soouged.

« flere you & member of the BOAFY

{ ..orgon-d.irsoti 2787




dinoce 1932

+ere there eny procesdir

the Fariy?

Yen, becauso | did
dhat was Lhe L
I wag nunished
er

1 was a candidato f

®re you s member o

! wag drafted into

ere you orufted ipnte the

A8 & soluier,
i1id you bucome a:
1941,

fihat month?

result

Henipld

‘'or the

35 Ij',},“.

off the

il ¥ o.

ycu a menber of the

Allze

f the aifen

the laf'fen 35 gommencing with the start of the war,

85 as & soldier or as a judge?

L '.l't r that?!

The [irst of Innuary 1Yél,

that was your rep’

1 lef't the troope
kkhat was your ran!
ine same,

Were ycu ever denct
Yeu.

‘hen and

Ag pre=ici

whe had pleaded ruilty.

(Horgonedirect)

aster lorpeant,

as an 59 judge! DBesinaing in 19411

¢d §in the

matter concerning race I acquitted an accusged

toat L wmas accgses ol sabotupe by Himmler,
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#hen was that?
LAV @idBiks Dr, Aheimer, what are you trying to prove? Are you

trylag te establish the credibility of your cwn witness?

Di. AHEINER: No, I want to show the following: the witness,
se will be shown, was appointed invest!gating offlcer in the complex

of questions ccnoerning Koch and what is to be shown here is that the

man whe was seleoted for thie jeb was not a man who always did what the

88 and the Party desired him to, This ghculd serve tod emonstrate that

the investigation was ocmdueted 1n a very sericus marner indeed, from above.
QUESTIONS BY DR. AUSLALE

Q #hat was the result cf thie incident you just desoribed, Dr,
dorgen?

A I was removed from all my officca, effective at cnce, and Himmler
ordered an investigation of mynoli" the aim of which investigation was to
have me sent to & concentration camp for twe or three yesars. Upon recom=
mondation of ay headquarters, the main office of the &3 courts, this was
ohanped to demotion and service at the foremost front lines.

< Did you then serve out front snd if so, until when?

Until .u;y 1943,
fhat happened in May 18437
I was oalled baok and crdered to the Teichs Criminal Polliee Office.
| Fhat was y#ur rans 4t that time when you were detailed to the
Veiohs Criminal Folice Office?

A Firet Lieutenant.

(dorgen=direct,
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You had boen put back iu your cld rank, had youl
Yose
yas the feichs Criminal lolice Uffice an institution of the 387

A it wie The highest headquarters of the oriuinal pelice and

it wvas an institution of the Stale.

¥ kot an of'fice of the =5 then?

A The ohief of the lelichs Criminal rolice Uffice was, at the same

time, & mesber of the Teichs 'ain Seourity Oflioce,
Vory briefly, please, what was your jub at the Meiohs Criminal
jolice Officet

A [ wag sect there as a srecialist for investigaticns concerning
corruptions with the limitation that 1 was to stay away from political
inocidents.

“ In that capacity of ycurs did you ever get to fuchenwald and if
80, thnut'

A Yes, towards the end cf June 1343,

4 Upon whose instigation were you gent to fuchenwald!

A The 85 and police courts in rassel hud requigitioned a corruption
s;!o!ililt, an 58 officeg in order to couduct an investivation of & ran
naned fornschein in Yeimar,

Q Who was the a ppointing authority ol the U5 and jolice court in
Knasell

A The 88 Lt, Gemeral ‘rince zu ‘aldeck.

Do you know Herr Prince su faldeck persoually?

1 et him later,

(4orgen-direct)
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Q fould you resognisze him if you saw him In this courtroca today?
A Yﬂ..

¢ . Please have a lodk around the sourtroom and 1 you recegnize

" him nt-“a,h‘.’.. nunbert

A hunber l.

Di. ABIMER: Lot the reococrd show the witness properly identified

the acoused, Number 1, as Herr Irinoce gu Vmldeck.
Q #%as it ccmmon usere for an 85 =224 pelice ccurt te aake use of
an investigating officer frem a Eeichs poliece offices or were those ex-

ceptional ocasea?

A At that perioa of tiwe those were wory rare exsaptions,

q What was the ococasion for osuch an exeaptien?

A Thie investigation of Hormsehein had proved Lc be exespticamlly
diffiocult, The ccurt already kept thie Bornsschein iu jail for halfl a
year and then been forced to release him beosuwe thay cculd net grove
anything on hime The result of that was great excitement among the
population of Weimar and the 88 and police court i{: ¥assel was interested
partioularly in this omse for tne reasor that this ran, l"ornu;hain, had
been suspscted of having swmugpgled foed to the detriment of tie Lichenwald
vrisoners.

+] Aeg you were being sent toc Muchenwald were you In any way put under
the Frince szu Taldeck?

A In ne wmay whatever, It was merely the leiohs Uriminal iolice

Office that was alding the 88 and police ocurt, in Fassol in its investigation,

(Morgen=direct)
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fiould ycu recognize him if you saw him in this courtroca today?
A Yes,

¢ . Pleuse have a lodk around the aseurtreem apd 1f you racegpmnisze

. him etate.iils aumber?

A kunmber 1.
Die AIBIMERs let the record show the witness properly identified
the acoused, Number 1, as Herr Irince zu Valdeck.

[+] Was it ocmnon usare for an 25 =nd police court to wmake use of

an investigating officer frem a leiohs police office or wers those ex=
aﬁptional acagea! |

A At that perioa of tiwe those were very rare excaptions,

q What was the oococasion for such an exeaptien?

A This investigation of Hermschein had proved Lec be exeepticaally
diffioult. The court already keut thie Bornsschein in jail for balf a
year and then beer foreed to release him beonuse thsy eculd nst prove
anything on hime The result of that was great excitement among the
population of Weimar and the 88 and police court i: ¥assel was interestad
partioularly in this oase for the reasor that this wan, Pornaéhcin, had
been suspscted of haviug smuggled foed to the detriment of tie Liuchenwald
prisoners.

Q Ag you were being sent te Muchenwald were you in any way put under
the Frince szu Waldeok?

A In nc way whatever, It was merely the feiohs Criminal lolice

Office that wasg alding the 858 and police ocurt, in ¥Fassol in its investigation,

(dorgen=direct)
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Would you resognize him if you eaw him in this courtroca today?
A Yﬂlo

Q¢ . Pleuse have a lodk arcund the scurtreom and 1 you recegnize

. hin ntatoaﬁll nuasbert

A hunber 1.

Di. AIBIMERs Lot the record show the witness properly identified
the acoused, Number 1, as Herr FPrince gu Valdeck,

Q Wap it common usere for an 85 and4 pelice ccurt to make use of
an investigating officer fream a hsiohs police office or wmere those ex-
e;ptional oageal ‘

A At that perioc of tiwe thoss were vory rare exocoptions.

4] What wgs the oceoasion lor such an exoaptien?

A This investigation of Hernselein had proved Lc be exeepticanally
difficoult. The court already kept thie Bornschein in jail for balf a
year and then been forced to release him bectnuse thay cculd not grove
anything on hime The result of that was great excitement among the
population of Weimar and the 85 and police court {: ¥assel was interested
partioularly in this onse for the reasor that this an, Pcrnnéhnin. had
boen suspected of having swmuggled food to the detriment of tie Dichenwald
prisoneras.

Q Ae you were being sent to Buchenwald wore you In any way put under
the Frince zu Valdeok?

A In nc way whatever. It was nmerely the ‘eioclhs Criminal ioclice

Office that was aiding the 88 and police ocurt, in ¥assol in its investigation,

(Morgen=direct)
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-

Ahon did you meet !rince au Jaldeck?
In the ccurs: cf June 195435,

Nhat position ¢id na taky cowoeraing your investigations?

il nided the: im eviry manner possible and helped theam along

very intlerestedly.

] Are you feailiar with the legal peaitio: of a higher 85 and
police leader?

i Yes, bocause as an 5¢ Judye oue was conatently in efficial
communioation with the appolating aud reviewing suthority of the court
which was the higher 55 and pulice leader,

¥ pid tae higher U0 wnd gpolice lomuer nave nm;,'. kina of authority
over the ccuncentraticn cawp!

a Not the least,.

“ And i his capacity as dcurt appeinting sad reviewing authority
what authcerity did he lave!?

b ihenever a rerort of a crime haviug been conuzitted came in he
would order a legal investigation, alec arreste ‘e would appeint a court
and he bed to confirm or reject uvhe sentence alter it was passed,

3 Deotor, & while ago you mentiomed the word "report of an 2t"” -
"o toereicht". st does this word "istbereicht nean in Germas wilitary

. terminolopy: >

A The offleial ruport ol « wilitary erpanization coneernig &

eriminal act.
iho is it that sends this repert to the courd?
ihe legel officer, the court oi fioore

Ahogw atafl dces the occurt cfficer Lelone tof

(Mergen=direet,
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A The court officer or legal officer is an officer of the troops.
He is a layman not part of the court but part of the staff of the troops
g In saying he ig a layman ycu are trying to say he had not
studied law, are you?
A Yes. His work might be compared tc that of an American provost
marghal with the difference, however, that he carried out his duties only
in addition to other duties and not full time as an American provost marshall
Q@ Is 1t not the job of the legal officer to ccnduct brief iavesti-

gations and take statements?

A Yos, it is.

Q Did the -00'.rt appodnting nnd reviewing muthority hinself have any
right to conduct any investigations of his own! #hat 1 mean to say is, is
the perscu who is the court aprointing and reviewing suthority, in this oase,
Frince Waldeck, d'd he hawve the right to co duet any investigations of h s ownd

A The eourt appointing and reviewing suthority was working under

a general prohibition by law to himeslf ccnduet any investigaticns. He had

tc leave this up to the authorities under his jurisdiction so as to proteot
his own int grity and neutrality.

Q Vho were these authorities under him used for that purpose?

A Those were the 88 courts and the polioce,

Q- How long did y ur inveatigation of hls Dornschein case iu Bughenwald
take?

A These investigatio s lasted for soveral monthe but it was during
the time that these ianvestigations of Borusehein were still being run that

I started this investigation of the commanding officer ‘of Buchenwald, Kooh,

(Yorgen-direct)
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Q You mentioned the commandant, Kooch., lad Prince Waldeck, even
before that time taken any sieps against Commander Kooh?

A 1 found out lator that it hud been one year befcore that time

that irince Waldeck had had Keoh arrested.

] Do you know what the results of this arrest weref?

A After the arrest the Relchsfuehror of the S5 promptly ordered
the release of the commander, Koocliy Lit. General I'rince zu Waldeck was
‘severely reprimanded by the Neichsfuehrer of the 5§ and orders were issued
that the legal officers in the legal systen of the 55 ¢o.ld no loanger have
authority toe arrest any commanding officer of any concentration camp unless
direot orders from the Relchsfuehrer of the 85 were available tc that effect,

< Do you know of any particular name that was later applied to thie
order of Himmler's to the effect that nv concentruticn camp commandant

was hereafter to be arrcsted without his personal counsent!

A This decree wag known as Lex "aldeck,

Q In your opinion wis Waldeck serious iu his endeaver to have Koch
arrested?
A 1 den't understand ycur question, counselor.
*] Agoording te the result of your iovestigetion was the FPrince
Valdeok serious in his intent te have Kooh proseouted?
A For what other reascn would he have him arrested?
You do want tc say then that his intent was a serious one?
FROSECUTION: Just a minute. 1 cbjeot to ccunsel leading the

witness.

PRESTIDENT: Objection sustained.

(dorgen-direect)
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QUESTIONS HY ORe AHITUER:
Q Do you kuow whether any cther diffioultics were put in rrinee

wallecik's path in this connection on top of this matter of Himmler?

A This step that Himmler had taken had been taken at the instigatien
of the Esonomies and Adninistration dain Otfice and Lt. General Fohl

and the Heichs Seourity “ain 0ffice under Lt, General “altenbrunner. Both

of them were quite outraged at this measure of the irince su faldeck,

q Do you kuow of one 1 tter that iohl wrote to Xoeh?

A In Kcoh's apartment I seiged a handwritten letter of General
vohl, In this letter rohl assured Hoch of the following in ccnnection
with Kooh's arrest. Ue wrote about this verbatim: .y dear Comrade Xoch:
If anytiwe in the future any unenpleyed lawyer will streteh out his vicicus
hanging hands after yom; innocent body, then I shall place myself in his
way with all the strength of my persorality and wee be to him, == Koch
had had photostatic @wpies of this letter taken and had distributed them in
hundreds of coples.

" ¥hat kind of steps 41d frince zu Faldeck take against the camp
conuandant, Koeh?

A After that arrest of Koech the Frince su saldeck was stopped from
taking any further action temporarily against foch, partioularly in view
of the faat that Kech had been transferred away from Buchenwald to Seats
in Csecheslovakia. : '

qQ Goutinue, please,

A Thie only changed Wwhen ny lnveatigation started. As I sald vefore,
as 1 was investipating this Pornschein case the suspicion very urgently arose

{n my mind that these former investigations of Irince Valdeok had been justified.

(dergen=-direct)
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I preseuted the results of these investiratioa of the cormander, Koch and

h's headgquarter's staff to the central headquarters of the 5§ and police and

thereby obtained from the Reichsfuehrer of tie 85 a specianl iavestigation

order about this case.

(Morgen-direet)
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Q Prior to the time that you went to this higher headquarters
had you talked to Prince Waldeck?
A 1 personally reported the results of ny investigation to the

lieutenant Oeneral, Prince zu Weldeck, and he at that time suprorted

my contemplated measures and steps with ell of his powerss
9 Did this central office then give you this further j0b?

Yes.

A
Q What haprened later in the cowrse of your investigation?
A

Now that I had this special order for the 1nvestigation from
Himmler, I started a series of searches of the houses of the members
of the headquarters and 1 had these rmen arrested. In the course of
this investigation the person of the commanding officer Kﬁch vgs more
severely incrimated and upon thet 1 demanded the renewed arrest of
Colonel Koch and that demand again was wost sincerely supvorted by
Prince zu Waldeck and his headquerters in ¥assels

“ In the course of your investigntione did you also resort
to the interrogation of vrisoners?

A Yes I interrcg;:-u-.cl g large r.u:.be.l" of prisonerss

< Yere there any difficulties in thie connection?

A The Cormanding Officer of [uchenwsld, Colonal Pister, made
my investigations easy in every respect, There was no trouble along
those lines., It was, however, extremaly diffieult to obtain incriminating
evidence againat the 58 men from rrisoners,

Q #hat, if any, were the means used to obtain testimony from
orisoners in spite of this?

}. The means used by myself was to assure the prisoners at
firet 't.hat. finally an office had been found which would take care of

their sufferings; that steps would be taken against the nersons who
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were guilty with all energy and without any holds barred, and that the
integrity of the prisoner witnesses would be protected by myself.

Q Were any prisoners made any promises concerning release?

A T had the idea suggested to the Reichsfuehrer of the SS
that orisoners particularly helpful by their statements in this
‘Mpuon should be released, The Reichsfuehrer of the S5

m that suggestion and one prisoner named Miller was actually

released by that means.

Q Mmonhmoknmwnmmtothupﬂm
named ¥iller as to his release?

A The General had this prisoner called over to him personally
and he personally, with all the authority behind him, repeated this
promise of release.

Q And was this prisoner Miller released by Himmler?

A Yes,

Q If a witness nsmed Kogon should testify on this stand that
Prinde su Waldeck was conducting this investigation of Koch for personal
motives what would you say to that?

A I have to call that ridiculous.

Do you have any reasons to do so?

Yes.

What?

Because there weren't any personal relations of any kind
between Prince su Waldeck and Colonel Koch,

Q Iltlutuhatnudcw-nindinthooomoofm
investigations?

A Yes, I looked that point over very closely,

(W-M)
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Q You mentioned a short time ago this General Pohl who covered

uwp for Colonel Koch., Did Prince 7u Waldeck have any intention
concerning Pohl 28 well?

A The endeavors of Prince zu Waldeck were not directed against
Koch as a person, but rather what was done and the repeated abuses
in the congentration camp for which, in the last analysis, he made
lieutenant General Pohl responsible. Prince Waldeck was determined
hmﬂlmofmhauoncmmhthommdam
Waldeck made statements sbout these matters, even in public, in a manner
violent and vehement and in a way that could not be exceeded by any
communist agitator even and since he considered Lieutenant General Pohl
the main culprit, he wanted him to be called to account also.

Q  Did he succeed in this later on?

A  There almost wos success,

Q@ Did Prince zu Waldeck remain tho sppointing and reviewing
authority of this court that was trusted with the job of investigating
Xooh? |

A As my investigation began to extend over other concentration
camps, it became necessary for one headquarters to be established,
That was this so=called Special Court with its seat in Munich with
thoh.do!itﬂwChiofofﬂmllanﬁcoofﬂwSSmﬂPo].:l.m
Courts snd beginning with that time Prince su Waldeck was eliminated
from any influence he might have over this investigation,

Q  Did not this Special Court exist in Kassel for a certain
time?

A It was situated for a short period of time in Kassel, for




% And as long as this “pecial Court was in Kassel, who was
the appointing suthority?

A The temporary appointing and reviewing authority was
Prince zu Waldeck.

Q Can you mention any other matters concerning the good will
of the "‘rime zu Waldeck to have criminal acts prosecuted?

A Dnring this investigation I also examined the record of
former legal transactions, particularly the so=called shootings while
attempting to escapes In ‘t,he sourse of this my attention was drawn
to a case where the prisoners Kramer and Peix had been shot in

Gossler. In that nartlcular case General, "rince zu Waldeck congidered

4% immossible that these prisoners had esoaned, @ince he had personal

knowledga, Upon that he had a very thorough investigation made and

as this investigation had only comnletely negative results, Prince

gu Waldeck had this squad of guards, together with the chief of that
guard, called to ¥assel personally where he personally and id the
presence of S5 judges reninded them they were obliged to tell the
truth, From thet and other matters T had to decide thal even in

the years befors that Oeneral Walcdeck had been extremely interested
and oritica) concerning matters pertaining to Puchenwald Concentration
Camo,e '

0 Wers the files and the records in such a shave that either
the court or the reviowing.aut.hurit.y sould be in any way incriminated
on account of them?

A Nobody who has never seen such files before can imagifl
what they looked like, Not even the most conscientious or uoat
thorough J-udp or eriminal investigator could have found the 51'.I.ghtut

trace of any eriminal zet in those files. Maybe if the court nleates

(Morgen - direct)
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I could deseribe the contents of this particular file of Kramer and
Petx.

Q Please deseribe this briefly to the court,

A This file started with a revort by the detail leader to the

effect that certain orisoners head been shot on a certain day at n

certein time while attempting to eseane. That revort had beer sent
by telegram to lossler to the legal officer in PFuchenwald, After that
the legal officder rroceeded to the place of tihe act by care The
bodies had not been touched yet., A sketch or vhotograph resnectively
was made of the ploce of the acte The guards who had shot the
orisoner were then questioned, The statements of the guards were
about as follows. While doing work outside a nrisoner suddenly
aroceeded to the o:tgide rumning rapidly. 1 challenged three times
and he failed to stor so that I was forced to nake usa of my weapon,

1 fired twice znd hit him fatally., Then the dead body was dissected,
The Doctor would decide tnat the shot was fired fru.:z the back of the
person frot a distance of at least thirty meters. HNext to that

there would be a rating by the commanding officer of the troons
eoncerning the reliability of the guard and finally ususlly an
axtract concerning the previous convictions of the prisoner concerned,

All this nicturs taken az a whole could never give cause to any

suspicion that murder had been comnitted. That was actually in the

cases which I mentioned and later through confessions of the accused
I determined that the commanding officer Koch had, nrior to that time,
iseued an order to the Detail Leader Blank to have these nrisoners
shot and in order o make this feasible. these prisoners had been sent
fron Buchenwald to Gossler, & place where they were not known, The
legal officer had discussed the act to be verpetrated with 211

detail leaders and the chief of the guerds in 21l detail,

(Morgen = direct)




Q May I interrupt you for a minute. Was this legal officer
an officer of Prince su Waldeck's court?
A T already said before this legal officer ‘was supposed to

be working for Prince zu Weldeck's court whereas in fact he was
working against him,

Q Was this legal officer a member of Koch's staff?

A Yes,

Q  Contimue please,
"o fThe guards had been sworn to secrecy in some special way,
p.rﬁoul&ly sworn to secrecy in connection with investigations by
any court whatever and what these men were told was that the matter
conoerned was a personal matter or order of the Reichsfushrer
of the 88 himself. After these preparations had been made, these

prisoners were first permitted to work for quite awhile in Gossler,

Then one morning this prisoner was given instructiona to get some
water from a well a considerable distsnce away. Before that arrange=-
ments had been made for nobody else to be present at that particular
spot at that time, so the act could be perpetrated without any
um&mnmmm;rumc, suspecting nothing, was
walking with his bucket over to the place to get the water, this
guu!lshothﬂ.nbohindfrmnramwm”d:umnmd then after this
buoket had been removed, the legal and medical investigating commission
was called up and this comedy was played.

Q And who was the stage director of this comedy, as you call 1t7?

The Commander Koch, together with Master Sergeant Blank,

A
d For what reason was that done?
A

One of these prisoners had treated the commanding officer

leohlhihhomnfferingrw-qphimmdinardumthnntma
disease and the troatment of this disease become publicly known, he

haed this prisoner eliminated,
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4  Now, in the files which Frince su #aldeck's court received,

wes there any indication thnt.wéonodyhadbmmayad?

A I have alresdy renaated several times and emphatically ®0
that neg even the best oriminal investigator in the whole world would
have any suspicion from those files,

" And by what meens vas that lster brought out?

A 14 was only after my lerge number of investigations of
eoncentration camps that [ beceme fanilisr with the technique of
committing orimes in concentration caaps and the techmique of keeping
those orimes secrete It was only through the raot toat 1 nyself
wos familiar with the subject matier and the persons and localliy
concerned that i was able to elear up this natters

) Dida this jurisdiction of Frince zu Saldeck's 55 Court

pertain to 53 menbers only or to srisoners g well?

A _The S8 system of justice was a systen of mllitary Justice

and only military personnel were subject to its A far as orisoners
ware congerned the 3ecret State rolice was the qnly sulliority for

the investigation of volice matters ond for legal matters the only
hepdquarters that had suthority to investigate was the regular police ==

régnlar mystem of justice.

Q For what reason was it then that the cases of suicide of

priscners were revorted or suprosed to be reported to the Higher 8s
and Police Courti

A Any case of umatural death of any prisoner was to be
4nvestigatede The vurpose of that was o determine whethor any 33

men was culpable for the ﬁanhn of that prisoners.

(korgen = direct)
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9 In the course of your investigation, did you lock through
a congiderasbla number of rerorts of prisoners who had attempted to
escape, which files were located in Prince zu Yaldeck's rlacel

R I looked through everv one of the files of the Yassel courte

Q And based uron yéur looking through those files, did you

determine that any kind of blane could be mut on the court in ¥assel
or the appointing and reviewlng suthori ty of that court?
A In my opinion, noe

Q Do you know vhether Prince zu Waldack attemnted during various

times under Koch's repime to visit Camo Bucherwald?

A As T determined, it was Prince 2n Yaldecl?s serious intent
to femiliarise himself with conditions in Buchenwald, although he
was not duty bound to do that.

¥ Do you know what Koeh's view of that was?

A Xoch constantly made this imnossible and he did not even
ston from having his nresence denied when "rince zu Waldeck
wanted to see him, He constantly refused to have Prince zu Waldeck
sat foot on the camp, Koch never left any doubt in anvbody's
mind that he Koch considered himself to be the only person responsible

for Buchenwald &nd that Prinee 7u Waldeck didn't have any business

‘theres

.Q What was the final legal result of Koch's investigation
as far as the person of Koeh himself was concerned,
| A The result was a very atrildng and discouraging one, It
was determined that Xoeh belongzed to the category of persons who were
born oriminals. Even in his youtlr he had sterted with thefte of

postal banks, In 1932 he, together with his brother, had been a police

(Morgen = direct)




stool pigeon against the 53, The whole family was eriminal. One

ofhumhadtob-pmuhodinthemuduhoolofmnﬁmu
for the theft of radios, cigarette cases, etc. His second son was

in an insane asylume
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W ay I interrupt you, loctor. was Koch later punished,
and how?

A Koch was sentenced to death twice and vas shot.

*) \then was that?

A He was sentenced to death in Lecember 1944, and the
execution took‘place a few months later.

Q Were any investigations econducted against anybody
else besides this investigation of Koch?

A i1 estimete that there were at least 20 or 30 canes

which came to trial from members of the headquarters of

suchenwald alone.

Q Do you know how far the investigation of Pohl which
you mentioned a while back prew?

A I had gathered quite & lot of evidence from all
kinds‘'of consentration camps against Pohl, and up in Uranienburg
I even used prisoners against Pohl himself, because he spent
quite & bit of time up there in a villa. 1 presented these
investigations to the main of fice of the 55 courts which

previously had had evidence collected agalnst Pohl. All these

papers, which were rather exhaustive, were thén presented to

the Helehsfuohrer of the 95 by the main office for S5 courts.

As 1 was told later on, Pohl had already fallen into diagrace
at that particular time, and the Melchs uehrer of the 53
wanted to start proceedin.s against General Pohl, but the pro=
aondingi were not actually carrled out, in view of the UGerman

collapse.

(Morgen - Direct)
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Uy, Horgen, did you also conduet any investigations
concerninyg 3locke 46 and 507
A : Yas,
Q At that occpsion did yon neet Lr. Kopon?
A Yeos.

Q In what capaolty?

A Dr. Kocon wes tha right-nan? wen cf the ciief of

this institute for virus resenrch=-=thls Dr. Ding- chuster,

&) Didn't you make a mistake Ia the name? Tan't 16 .
Jr, Ding=Schuler?

A Yos,

< was Dpr. Kogon at thet time a pri=oner in Buchenwald?

I Yes,

*) hat was hls relat!-nenip with Dr. bin - chuler?
A It waa of an absolutelr ~onflidential nature.

) ™d you in any wsy deternline who 1t wee that played
a part in selecting the narsons used In the experiwents in
flock 467

A I had . to pay particular attentlion to thils question,
because a8 a result of & common, premed!tated nmurder the
priaanéra Freudnan and Yay had been kllled there.

Q 4111 you describe thim 1ncident to us very briefly,
please?

PROSECUTION: Just & minute, Poctor. 1 ObjJect to

this, may it please the court, as beling lLiwaterisal and irresle-

vant unless he shows gome connectlon hetuween that and the

tgsues in thia case.

(orgen - Lirect)
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UR. AHEIMER: I bvelleve this 1s materlal, because
this illegel camp administration had its hend in this again.
1 ecan clear this up by one question.

PRESIDENT: Ubjection overruled.

LA MEF3ER: I think it would be helpful, however,
to the court to fix the time when thils investigation concerning

Mlock 46 was made by the witneas,.

QUBSTIONS 3Y DR ANBI MR

) “hen was 1t, bDr. Morgen, that you ran this investi-

gation on Blocks 40 and 50, respectively?
A Tme investigation started about September 1945.
And how long did it take?

A Aith interruption untll the ond of my stay in
Buchenwald--May 1944.

Q dow far back did these investigations extend?

Ag far as was at all possible.

o You mentloned these cases of “reudman and lay.
According to your suspiclons or your determinations, did the
1llegal camp command have anything to do with these cases?

A The suspicion was very plausible.

Q Can you please describe the cases of Freudman and
vay td us briefly?

N The prisomers Frrudman and kay belonged to a small
oﬁt-dotsil in Quetrinburg. JYhe chief of that detall was the
pr.vigunly mentioned Naster Sergeant Blank. This Master
jergeant Blank, together with orlsoners, started on 1llegal

hunts in that vicinity; and, furthermore, the prisoners had

(Korgen -birect)
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plundered just about every sin-le one of the chicken farms

in the vieinity and they hed been angaged in black market
operations on top of that., tvery prisoner had & flancee 1in
town, and big parties, to which luter on hWigh-ranking army
officers would be invited, were taking place in the orisoners '
barracks. These ~riscners didn't have any ideas that these
men ware nrisoners, In fact, 5Blank had introduced these two
Apigonaps of hls ss his alde men at the nunt to the Archduke
nf Yecklenburz. !Mnally, the soandal nad assumed such pro=-
portions that the whole detsnll was inuctivated and sent back
to “chenwald. The court in Kassel started proceedin: s against

“lank. JIn that case the »risoners Fay and Ireudman were to

be called as witnesses, and when the request for the interro=

gation ecame into ‘uchenwald, the cawp physiclan, ir. Hoven,
replied that these nrisoners were sick and therefore not it
to be trensported; whereas, ay & matter of fact, the prisoners
were entirely healthy.

lator
4 few weeks/the court sent 1n &nother request.

Qo
br, Hovan's answer was oxubtly the ssme., Upon that the court
tnstructed the legal officer to conduct the interrogation.
Unon trhat Dr. Hoven denled the legal officer access to the

prisoners. The reason he gave for that step was that these

nrigsoners were suffering from very contaglous diseases and

that there was therefore danjer of infectlon tor the legal

officer and the whole camp. 4in fact, those two prisoners

(Morgen - Lirect)




were still completely healthy. Upon that the court ordered
the physiclan himself to ask certaln concrete questions of
those prisoners, end for that purpose sent the files to

Dr. Hoven. 7The answer that Ur. Hoven gave to thut was that
the condition of those nrisoners hed deteriorated tc such an
extent that they could be counted on to dle within a matter
of hours and that at this time thay were not in any shape to
be interrogeted. In fact, at the time the nrisoners didn't
even know nnytniﬁy about thelr poor state of health.

Two days leter Dr., Hoven informed them that those
two prisoners had, unfortun#toly, died in the moanflm.. So
the court, of ecourse, demanded of Lr. Hoven a medical certifi-
cate of death., Instead of a deamth certifliocate, what Dr. Hoven
sent down wes & very thieck sick record. In that sick record
there were daily fever curves for the »riscners, and the
exact state of the nrilsoners every two hours for nov;nul weeks ,
es well as the very ocareful and serupulous way of treatment
was set down. The files grammatically demonstrated the plcture
of & physician in battle with disease and death, resulting,
however, in death after occasionnl !mprnvam;nta and soms
deteriorations. "hat file ocsume to the attention 2f the judge
in Rassel, Vajor Doctor Paulmann, and he showed the file to me
and the two of us ceme to the conclusion that, after all, a
orisoner in Buchenwald would not be treated as a very rich
millionaire in an expensive san!torium. Ve therefore believed
that, although there was nothing actually pointing towards

it, that there was something wrong. 1 thercfore condueted

(¥orgen - Direct)
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a very close investigation of these two cases, and I observed

that these two prisoners had been brought into a series of
experiments for typhus with deliberate intent of having these
two prisoners dle off inconspicuously in the course of this
experiment. The motive wes to eliminate those witnesses and
not to have conditions on th¢£ detall become known, because
the camp was nrraid that unfavorable measures would otherwise
be taken against all prisoners--that 1s to say, against all
out-d;tails; that 1s to say, moro strliet supervision in
pgeneral over by-camps,

Q vas & criminal investigation of this Lr. Hoven whom
you just mentioned made later on?

A Yes. I arrested Dr, Hoven and charged him before a

court with many murders.
Q “ho was it that selected the personsa for the series

of experimenta that were conducted in Slock 4672
A The process was as follows: The only kind of an

order that the camp commandant Houla recelve was to send a
cortain number of priscners, whose names would not be atated,
to be made avallable to the doctor in cherge of the experiment.
It was therefore up to Dr. ling, the doctor doing the experi-
Iu-nt, to plok out the persons who were suitable for his
oxporiﬂontl among the many thousands that were at his diasposal.
There were only certaln very definltely delineated types of
prisoners useful for that type of experiment--that is to say,
in the firat place, -the prisoners had to be German, because

(Morgen - Direct)
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the members of peoples living in the east have been more or
less immune against the effects of typhus for many centuries,
but the serum which was to be discovered was to be used as
nrotection for uUerman ;roopn, also for concentration camp
prisoners, therefore. The circulatory system of the persons
concerned had to be in verfect shape, and in particular they
were not to be above & certaln aye limit. Lt was from these
points of view that the doctor had to selsct his prisoners.

For that purpose he used his prisoner clerk. T'he prisoner

eclerk of Dr, Ding, & priasoner Ur. Kogon, would gat‘togothor

with the prisoner clerks in the various orisoners' blocks,

and those nrisoners woul!d firat prevare & list of prisoners
who were penerally sultable for the experiments. In doing
this the various prisoner officials kept in thelr eyes certain
interests. ‘"here were certain persons whlch certain groups

of osrlsoners wanted to see eliminated, and again there were
others who were not to be put to the use of those experiments
under any conditions. Concerning the selection of these
prisoners, a bit of fight was rerularly started among these
prigscner officials, because those various groups had divergent
interasts. S0 after this first list had taken shape, the next
thing to be determined was whieh prisoners were io be thrown
out &8s unsuitable, ana from the mass of persons that remained
on this list, 1t was up to the medical oclerk, Dr. Kogon, to
gelect the ones which wore flnally to be used In those

oxperiments, the number of those being equal to the number of

(Morgen - Direct)
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prieuners that were to be used, and Ltaey sould then either

be kept beck righl away ab the examination or else be trans~

forved t> Nlock 46 al a later dato.

Court «1l1l recess until 1330,

PRESIDENT:

the court recesned at 1200 hours.)

(Yhereupo-
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AFTERIOON SESSITON
(vhereupon the court reconvened at 1330 hours.)

PRESIDENT: Court will come to order.

PROSECUTION: Vay 1t please the court, let the
record show that all the personnel of the court, all the
personnel of the prosecution, and all the personnel of the
defense are present., All the acoused are present with the
exception of “chmidt and Hans Yolf, who are absent.

The witness 1s reminded that he is still under oath.

I1f there are any spectators in the courtroom who
expect to be called as witnesses in thls case, they will
please leave the courtroom.

DR, AIUBIMER: May it please the court, during the

recess 1t was brou:ht to my attention that through the trans-

lation the interprater made a little mistake by omitting halfl
a sentence in a trauslation. I think, with the permission
of the court, I will be able to clear up this matter through
a leading question to the witness,.

LUYRAD MOROEN, called as & witness by the defense,
resumed the stand and beiny reminded that he was still under
oath testified further through an Interpreter ss followst

DIREGT EXAMINATION (eontinued)
QUESTIONS BY DR. AHEIMERS

Q Dr, Morgen, you have testified this morning that
hereditary Prince zu Valdeck tried to et some laformation
about the Cemp Buchenwald during the administration Koch.
Did you express there that the Prince zu Waldeck did this
without being obliged to do so?

A Yes, that's what I testified.

(Morgen - Direct)
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¥ his moraing we were speaking aboutl the person of

Dr. Kogon. Yere you shown the tnstallutions at Block BO by
Lr. koron in Buchenwald?

A 1 eaw the insta)lations at Hle k 50 in detall. They
sore shown to we through the =i Laujor Jre Ling=-chuler, and

‘Ur, Kogon was present thersby. At that occaslon a little

ineident happened which might throw scwme 11zht on the conditions

which existed there. Among other tninis, Mr. i 5 =liehuler

showed me there & Geep rafrigerator for virus plents. «hen
thlis deep refricerator was to be opened uUr. Loion objected

to it because 1U was too canceroud. hen 1t ves opensd in

sanite of it, it was Lound cut that butier was in this deep

refricerator. Or. Kogon hed obtalned this butter from the

spisonera' hospital, and in thls manver teken awey trow hie
other priscner courades,

CAUSECULI Ns Just a mlaute. o oblect Lo wnls
line of testilzony, muy it please the court, &s belin: fimmaterial
and irrelevant to the issuves of tnls cass,., or. ao.0n is
7ot on trial before tnls court, and thls casts absolutely

no light upon the guilt or innoesnce oi auy 076 of the

indiviuals sliteoing lo that wook.

He ABZIMLRS 1 think 1t is of souwe inmpurtance for
the weneral conditions, bub this line of questloning has
ended already.

PReESLLEKT: The objeotlion is sustalined,

(Horgen = Mract)
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QUESTIONS BY DRe AHEIMERS
Q was later on a change made in selectin; the prisoners
for experiments in 3lock 46 which you described in the

morning's session?
A ‘Yes. During my investigations I found out that this

method of selecting prisoners gave the opportunity to commit
various crimes. Therefore, I had steps taken with the
Reichs fuehrer 5SS and a report made to him.

(o) was anything done in this respect?

A Thereafter the Reichsfuehrer 5S made a special
deeree in amccordance with which only such German eriminals
were allowed to be taken for these experiments who had spent
already more than eight or ten years In German penitentlariles.
By this, political prisoners were excluded from the experiments.
The selection of the prisoners was done through & speclal
representative of the Relech Criminal Police Commissioner.

This representative made a list of eriminals .in accordance
with their previous punishments and their files. He went to
Buchenwald and there he had these criminals presented to him
and then made his selectlion., Starting with December 19435,

therefore, the names of the men for these experiments were

not given anymore or selected through the camp itself, but
through the Reich Criminal Police Hain Uffice.

Q Did the Prince zu “aldeck have anything to do witﬁ
the experiments in Bloek 46 or Block 507?

A No, that was exélusively the job of the S8 Major
Genoral Rawitz. He was the Reioch Physiecian of the 5S.

(Morgen = Direct)
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Wwap he on the staff of Himmler?
A Yesn.
Q (ould Prince gu Waldeck have done anything agalnst

these experimenta?

A Absolutely nothinz, because these experiments were
based on orders of the Fushrer and of the Keichsfuehrer 53,
Turthermore, these experlments were surrounded by so mmech
secrocy that T doubt whether Prince zu ¥rldeck knew anything
about these experiments befora ; made my investigation,

0 id you find out anytbinw about euthanasia by

Pr. Hoven?

A Pr. Hoven was reelly a mass murderer, and he killed

thousands of psople for various reasons.
0 And then the legal investigation started against

him?
Yes., I charged him with nmurder.

0 Une last question: 0Lid you make your investigation
in Buchenwald all by yourself, alone?

A I couldn't do this all by myself. I needed a staff
of assistants, and as a firat man to come with me came the
c¢riminal chief iqcretary Net,

Q ign't the name of Hett written wlith dounble T?

A Yes,

DR. AHEIMER: I have no more questions for Prince
zu V“aldeck.
DR. WACKER: Additional questions on behalf of the

former camp commander FPlster.

(Morgen -~ lirect)
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QUESTIOUNS BY DPRe WACKER?®

Q Ur. Vorgen, where was your office located when you
wade your investigation at Camp Buchenwald?

A Colonel Pister zave me a room in the headquarters
starf buillding.

Q Please polint out on thls exnibit, Ho. 8 of the
progsecution, where at that time your office was located.

A Ihnt 18 the headquarters stalif building (indicating).
Here in this corner was my orfice (indicating), from which 1

could look over the camp on hoth slides.

Dile WACKLR: 'The record shall indicate that the

witness pointed out HNo, 20 on nrosacution Lxhibit No. 8.

THE W1TES%s May I add something else? I see here
three gallows on the map. Juring my presence at Buchenwald
these three gullows were not there. There were no gallows
at all,

QUESTIONS BY DURe VACKERS

Q br., Morgen, whoere was the of'fice of the camp commander
Pister?

A it was here on the second floor of bullding No. 285
(indleating).

Q Lid you have an opportunlty to pet perscnally ac-
quainted with the camp coumander rister at that time?

A Yes. I reported to him, s#nd since 1 had my office
in the same bullding with him we suw each other nearl y every

day, as far &8 I and he were preseni there.

(Norgen = Direct)
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i would you reco nize Pister agsin 1r you would see
him here in court? Please look around in the courtroom and
tell whether he 1s presant in the court.

A Number 21.

URe MACKEER: The record shall indicate that the
wltness has idnntiflad.n”u accusad o, 21 as the accused

Pister.,

« Dr. Morgen, duriﬁg your work in Buchenwald did you
have an opportunity to see and visit the entire camp?

A Through tne great assistance which was given me by
Colonel Pister, I had the opportunity to visit the camp
during all hours cf the day and the night in uniform as well
as in ecivilian clothes, and I used this opportunity.

< in reply t©o a question of Ur. Ahelmer you have
testified this morning that a speclal 05113a court was eatab-
lished a% ifassel. In whet kind of poaltion were you working
in Buchenwald now?

A I came to Buchenwnld as a representative of the
Telch Criminal Police Offlce, and after the special police
court hiad been establliashec at Lasvel, temvorarily I was the
investigating officer of this court in Suchenwald, and
furtharmore 1 had the pomsitlon of a publiec prosecutor.

2 How leng did you stay in Buchenwald altogether?

¢ Mom epproximately July 1943 until Hay 1244.

Q You have mentioned already in the morninz's session
vhat you found out in ragard to the former camp commander

Koeh. Pleate give us a pleture se exact as possible of all

(Morgen - Direct)




T 2% o jf;

6=11-473 JaMeD

the crimes which had neen committed in camp ‘uchenwald during

Koceh's tine.

1 ti'nk the hurien lanmage is not ample enough to
8now the full amplitude of crlnes comnlitted by Koch and the
horror of snme,

Please plve us just s slort view of the conditions
in Camp Ruchenwald during loch's time.

LAY MEMBLR: Confine this evidends to the time
after “eotember 1, 1930,

G Please confline yourself in your testimony oxclusively
to the tlme ufter the beslnuning of the war.

The 55 Colonel roch has to be called a king of
orimes, le had surrounded hiuwself with & stalf of orimiluaals.

The mothves (or this were the unbelievaile povier crazlness

of Koeh and his intantion %o ret rieh throu-h the prisoners.

I ' myself ccul:' prove the lureeny »f ths sum of at lesst
200,000 marks, but I am convineed that Xosh did damagze of
milllone of marks to the camn.

“nen you suy the camp do you wean the camp adminls~
tration or the lHeich leonomle raln adnl lstration office, oOr
the L3 or the »risoneprs?

"Arsgt the nrigoners, an secondly the treusury of
the Heleh.

0 Please explain in detal) i which way the prlasoners

Une has to make a clstinction between the eri; ey

(dorgen - Lirect)
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whiek Koeh committed azainst the property of the orisoners and
the erires committed e alnst their life and thelr health .
Plaase axplalia only In detall tne criues comritted
arainsgt the -roperty, but ex»nlalin to the court what 1t was all
about.
A #irat of all, the commander hoch teok over the
" papsonal nroperty of the prisoners--the tiuings which they had
‘siven ints custody of the camp adml istration. ihe largest
souras of income was the so-gcalled centeen in fuchenwald.
Kogh himself bourht the merchandlise, whicn was sold there,
and he g0ld them there with too high prices to the prluon;rl.
Since this business was carried on with ten thousands of
prisoners for meny years, 1t's culte understandadle that a:

“large sum of money caue together Lthis way.

(Morgen - Uirect)




K Doctor Morgen, please testify now about the ¢rimes of Kech

againgt the life and health of the priscners.
A I have to say that during the time the commander was Koch,

the 1life of a prisener had no value at all. Koch usod chicanery against

prisoners from the early morning until the deep night., Even for small
infractions of rules he had the prisoners stanéd on the roll call place for
houre and even days during the winter, sometimes without overcoat and blouse.
It didn't mean p *hing how nany prisoners collapsed in this manper or were
badly hurt,

Q ™d vou find cut that during Keoch's tine prisoners had been boate
on without the proper procodure lLmking placet

A Yos,to the largest extent. .Eoch had ploked out such capos e
superviscrs of the prisoners -e such men who had shown their value as
brutal beatere and great oriminals.

Q Md you find any onses of murder during Koch's ténura of office
in addition to the ones you have meationed this morning?

LAY MEMBEER: The c¢ourt hes heard much evidence on the general
conditions of Bucherwmld. Will you get to the point in comnection with
the particular accused you represont and connect this witness' testimony
with Pister or somebedy else iuvolved in this case.

DOST(R WACTER: T would 1like 'o prove usder which conditions

Pister took over the camp ard in whigh scondition the camp was before

Pistor cexe there,
PRUBIDENT: The court Ymows thal now through previous evidence,
QUESTIONS BY DOCT(R WAOKER:
Q llow mary men at huchemmld wore lovelved in these crimes of Kooh?
A The number iteelf is not sc large, but they were all people who
wore in key poaitions zné who vsed o3 tcole very much these oapes, so that

the resulta of this Foch proup extended into Lhe far corners.
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flow did Pister behave towards your investigation in Ceamp Dughen-

FROSECUTION: 1 objeot to that as being repetitious.

PRESIDENT: (bjection sustained.
QUESTICNS BY DOCTOR WACKERs

1 Did Pister partieipate in any way in your investigation?

A He gavo me all techniecal neegessities which I needed for my ine
vestigation. There wore many of thoum, for instance, the use of the tele-
type, of the telephone, of vehicles, then I was allowed to see the files
‘and the recordss. I was able to hear without any difriculties prisoners
and §8 sen at any time. Hurthermore, he gave me {rank informetion to the
largest oxﬁont about ommp conditionse 3

Q flms your eotivity during your investigation in Camp Bucherwald
also directed against Pister?

A Yo, but after I had found out these fmots about Kook, of oourse
I was full of mistrust against the new camp commander, his successor,
Pisters Therefore, I tri;d to pget a goture of the activities of the ommp
oommander without endangering his autherity with his subordinates.

Q #hat did you do in this respect?

A 1 really had nothing special to dce 1 was already inside the
oanp, and as I mentioned before, I had the right to walk around freely
in oﬁp. I ate at the Officers' Club and I lived in the camp. Through
these cbservations and experiences which I made, practically every day,

I oould gain a pretty good ploture of the activity and attitude of Pister.

Q Please tell ihe court about Pisler's conduet towards the prise
oners .«

A I got to know the 88 Coclonel Plster and I have learned to keep
him in esteen as a man for whom one can bhave only the groatest respect.

Pigster wes completely involved in his job assigment, lie worked from
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early morning until deep during the night inside the camp or for the campe

o was unable to have any kind of private life.

Q ifas he very much outaide the camp?

A He not only mado inspections inside the cemp every dey, but also
twloe or even more during the wook ho made trips and visited his out details,

$) Whet did you find out personally about heatinga during the period
of time Pister was Camp Commander at Buchanwnld?

A e oan give full justiece to ‘.i.amr'a. personality and to the worlk
& bookx ovor only if one conmasiders his inner attitude. Plegter was a man
full of deep and huwen feelinze In spite of his rough outside, he had
towards hie prisoncrs thie feeling and oonduct of a father,

) Plesse tell us whethor during Pister's time tho prisoners were
boatent

A The eorporal mumish-ents which hed been ordered by the inspeotion
of the ocnaentration crnps still took plees. Punishments which were given
for great orinos, put as far as I oould find out, the mroentug,e of these
corporal punishments went down from 1007 under Xoch to approximately 10%
under Plater, so that these asorporal punishrents comparitively becave very
raro, 1hs Mull punishaent of 25 blowe was oarried out even less, end mostly
onlvr the minimun of five to eight blows was given,

2 fiowr wes the attitude of Fistor towards the so=called illogal beoate

inge ?

A Piater's attitude in this respect was absolutely negative. Very
ofton he spoke to me about theprovlem of the education of aoncentration ommp
prisoners, espesially about the oducation of the worat oriminal elewents.
Agoording te his principles, a man cannot be bottered through beatings or
punishments. Mo was of the opinion that in spite of ell corroctuess and
striotness, it was only poseible through good behavier snd through giving
the prisoners & good exwsple te improve their owm conducte

) You have testified mbout the conditions in regard tc beatings

%
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under fommander Koche Plosge will you tell us now about the cenditions
in regard to boatings under Commmndor Pistor

A Pigter took all necessary steps to prevent beatings and to nake
then impossible, e had all the former capos relievod and replaged them
through better capos. Furthorue r0, he transferred the former memberg of
Koch's steff as far as roseible, 7The mombers of' the headquarters staff
wore told sgain mnd again that thor ware uot allowed .to touch a prisoner,
beyond that, Pisier tried to ohango the atuitude of the prisoeners towards
their life, %o maxe 1ife again enjoyable for them and he tried to inerease
their work output by of fering them lnceantives and not threatening them "ith
disadventages,

o] Of what did these adventagos conslst?

A First, the time of priscners falling out was cut down, Furthore-
more, larger recesses were piven %o tho prisoners. The out details received

& warm noon msals Jhe guards wers not allowed to harry the priscors in

thelr work, Plstar tried to improve tiea foeod and to have it a little wmore

varied, ‘vere is more to be mald,

Q Floass continue,

A “urthermore, he enlarged the enltural meetings for priscnorg. rFor
good labor output certein bonuses were civen in the form of credit to the
agoount of the prisoner, and furthormore, also, by giving the prisoner the
possibility of buying nerchandise at the prisoasrs' canteen, Afterwerd a
larger brothel was opened undor Pigter,

4 1 return now to the boatingas During the time you were in iohe

enwald, did you ever visit the stone Quarry?

A Undar Jommander Xoch the rtone Quarry had been a plase of horror,
I, therefore, visited this cpot repentedly in uniform es well as oivi!'an
clothess I oan say thet I was able to approech the stone quarry quilc often

unobgerved, so that I could make my cbsarvations in regard to the wor: done

thereo,

-

(Morgenedireot)




Q Puring your visits to the stome quarry did you see whether the
prisoners were hoﬁton there?

A Teither in the stome quarry nor at any othsr place in the semwp
I sew that prisoners wore beaten or that they showed signs of having been
boaten. Furthermore, I saw that the work pace at the stone quarry wes very
slow,

Q Did you ever cbserve an cecasion where a prisonsr was beaten and
Plster had the opportunity to see that?

A I didn't understand this question.

Q  .Was thero onoce a prisoner beaten so that Pister had the opportunity
to see it?

A I have just testified that I dldn't see any beatings in esmp end
thntldun'tmwllpuofprcrimbnﬂnuorblmuth.wu'
something like that. If I could not see it, Pister could not see it,
oither. I don't want to say by that it was impossible that mistreatments
happened without h.ln; observed. With tens of thousands of prisoners in
mmdthol_arpm.imlm. nobody could be everywhere at all times.
For this reason it is quite possible that once in a while this happened
without being noticed or without amy possibility existing that it could

have been noticed.

& Did you investigate furthermore whether it was possible for
Commander Pister to change the conditions as they had existed under come
mander Koch?

A nﬁlqudbhumtmtimwtm.mm.
the difference is so large, There were many priscners who told me they
only knew that after Plster had become commander, they again had hope to
live and courage to live, '

Q  Docter Morgen, did you investigate the executions which took plase
in Camp Buchenwald in order te find out whether these executions were held

in a proper nanner?

(Mergen-direot)
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A After what 1 had heard about tho metheds of executions under
Comcander Kooh, it was only understandable that I was afraid thet thoge
mothods could perhaps continue even under Commander lster. Therefore, 1
took the cpportunity to tell the 85 Colonel Fister frankly asbout my fears

and worriea,

(Morpen-direct)
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shat oxtent did your inwvestipgnticns take?

A fhereatter iister requested ¢ to e d witness during the
next cxegutics.

Mare yen roully present durling the next exeocution?

I waa requested tc aprear tn the yard of bLic crevatory. There
five cr eix culprits were hrecught in. 1 locked at the record of these
mon and I saw that an crder for the exeguticr was there from the B3
Major OGeneral vueller, the chief of ihe legtape. Trero men were eastern
laborers who hed cowmitied prant orimesn, rilferare, organizine of bands
and making use of the dluskouts and murder,

< In accordance with veour investipation had thes- sentences
heen passed lepgally?

These were net court asntences hut they werc decrees of the legal
adminietration made out by tha chiaf of the Bocrot State lelige,

flcuse, Dr. Scorgen, pive the court the lewal basis for auch
executicn erders,

The legal baasis is the law of the ‘eieh 1ssued eround the middle

of 1942 snd the nars wae apyproximately, Deerce ahout the unishment of

FPeles and Jews,
Jre sorgen, wag thig law p blighed in the reioche law paper?
Yﬂﬂa

find this lar been pasped in the gae canner as any cther. German

As fur as I koow, yes.
> Mere lawa publighed in the felchs law praper referring to civil

law as woll as to oriainal law?

Ye Ja

(‘ll)l';_{(},.-uji rect )
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« Wagz everything published 1.-. the Feichs lav paper ccasidered
Helohs law?

A Yes. .

q, tlease exglain to the ccurt now wh ¢, in general, was said in
this decrce about punishment of Jews and ioles.

A In acoordance with thie decree the power of punishment for

these peopls, as far as they were in the area of the German Neich,

wont over to the hande of the Secret State folice organigation. Thus,
the police received jurisdiotional powers. Therefore, the police were
free in the preaedure to be applied and as to the punisiment to be glven.

Q Dr. Horgen, was just thig established in thie lawy .

A Indirectly, yes.

Q Dr. dorgen, please tell the court what were the conditions whiech
had to exist ia accordance with this decree as te the punishment of Jews and
Poles before punishment could take place?

A The reasons for this law were the shortness of personnel which
generally existed at all courts snd with the police. The situation had
become wery difficult through the coming in, or better, btringing in, of
go © wany willions of foreign laborers, especially eastern laberers. The
eriminality of these eastern laborers was very groat. On the other hand,
the ér:l.liml laws wore simplified so far as wany erimes, especially
orimes committed in wirtimes, the death penalty was ordered by law,

'@  Please, Dr, #orgen, pick an exdmple and tell the court about the

éotire procedure in the time when sentences were passed or death decrees

were issued.

(Morgen=direct)
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] Was everything published i:-. the ieichs lar paper ccasidersd
Helohs law?

A Yos. .

.;, tlease explain to the court now wh €, in pgeneral, wus said in

thls decree aboutl punishment of Jews and icles.

A In aceordance with thie decree the power of punishment for

these people, as far as they were in the area of the German Reigh,

went over to the hande of the Secret 3tatle folice organisation. Thuas,
the police received jurisdiotional powers. Therefore, the police were
iree in the procedure to be applied and ap to the punisiment to be glven.

Q Or. Morgen, was just this established in this law? .

A Indirectly, yes.

Q Dr. dorgen, please iell the court what were the conditions which
had to exist in accordance with this decree as te the punighment of Jews and
Poles before punishment could take place?

A The reasocns for this law were the shortaness of personnel which
generally existed at all courts und with the police. The situsticn had
become very diffioult through the coming in, or better, btringing in, of
so - uany willions of foreign laborers, especially eastern laborers. The
oriminality of these sastern laborers was very great. On tie other hand,
the oriminal laws wore aimplified sc far as wany eriwes, especially
orimes committed in wortimes, the death penalty was ordered by law,

'qQ Please, Dr. “orgen, pick an example and tell the court about the

éntire procedure in the time when sentences were passed or death decrees

were issued.

(“orgen=direct)
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LAY MEdRERs I don't think the court is interested in the

beokground of this particular deorove, It is sufficient if this witness

gives ovidence thit in h's opinien the exscuticns at the eamp were legal
or not.

DR, WACKER: May I make a short reply? I knew thut in many
onscs, especially ic congentration camp cases, the courts considered
such exsoutions as murder since, in the‘r opinion, these exeoutions
had no legal basis. For this reascn I should liks to prove that thess
exsoution orcers te concentration campe not enly osme through rogular
ehammels but alsc h-d & leyunl dasis, 1 don't want te m'o'u.rhother
thig law itesll finds approval or not but 1'd 1ike to prove that it wus
a law and that the acoused here had to wuoccept it av & law.

LAW YSdBER: let's get his opinlen on the sub i ot more briefly.
Let's come to tie point.

DR, WACKEE: Muy 1 mentien something olse? 1t ia wvery diffiocult
to got & man with le, 21 trainir; who kiows sbout this subjeot and for
this roasca 1 just ploked this witnesa. It 12 1n many oases 80 -~ that
the man who had to deal with theso affaire is wnder arrest and for
this ressca it 18 lapossible to get iim here into the witness ohair.

It is very diffioult Lo gat these men by nwe and for this reason
I am especlally interos wd in laserrognting this witoess.
QUESTIGHS BY Di. WACKERs
Q pr. Sorgm, oloase tell us as ahortly as poasihie, in order aoct
tc waste the ocourt's time, the precedure whiah %ook place based on this

law about the punishsent of Jews and Foles up to the time sentences were

pl“do
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A 1%G 1ike to pive an oxample. let's assuco scumewhere wurder
Is ocaaitted. The oriainal polies atep {n and clear up this murder
committed for prefit, In it inw stigation the eriminal police find
an eastorn laborer to be the delinguent, The man is {mprisoned; he is
interrogated: he donies; he tries %o prove his alibi fer a oqrtatn time:
he gives the names of wituesse: whioh ars supposed to prove that during
the timc the crime was committed he wus at sowme other plage; the police
Lear these witnegses: the polioce try to pet other cvidence up to the
confession of the delinguent or his denial. The pclice, in its opinion'
hus oleared vy tha ocase entirely. Then, before this new law was issued
the polles had te turn over the -an and nis files to the regular ecurt.
Sow, the higher Cestape office took the place of the court. The files
wore thea first checked throughthe local Gestapo office. Then, through
the luapectour of the Seoret State Police office and finally they cume to
the 4inietr,, that was the Nelchs Security Yaln office. Here, several
peracns had a acungal, that 18, a oounsel consisted of sevoral persons

and, busad on %he pravicus investigation, these peorls made sugrestions for the

punishaent,

LAN UEEBE¥: What has this pot to do with 'ister or Duchenwald?
AP, W OFER; Tt hee to do sc much wlth Pistor that it intends
to prove that Fiater in general and the cen whe really carried out the
oxn.cmtion srder 414 nct particlpate in any eriminal aot when earrying out
an exeoution. I have to add sosething eless. As socn as the prosecution
claimsg thetl each execution committed a alust foreigners in Fucheawsld

was 8 criminal sct, { have to prove, through this witness, that these

(dorgen-direct)
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exooutions were bagsed on the legal acts and are not oriminal.

]
LAW Mi@4BER: The point 1s, why oan t you prove it by asking

this witness who says he was a lawyer, who mace an investigation of
Buchenwaeld at the time Fister was there, what is his opinion, were

the executions legal cr not. I think you exn cc e to the point pretty
quickly along those linea.

DR. WACKLR: I brought the same proof in the Flossenburg trial
through one guestion which was answere with "yes” but this did not prevent
the proscoution alterwards from treating Lhese cases as oriminal acts.
In order to evade this danger this time /'d like to have this witness
testify about the exact legal btasis of these acts.

. PME IDENT: Let's stop the arguments on It and proceed with

your examination and make it as short as possible,
QUESTIde BY DH. WACKER:

Q Dr. dorgen, please oxplain this procedure in as few words asg
possible.
| A ] an already at the end. In the Feichs Seourity ¥ain Office
this counsel submitted sug estions to the 85 Uajor General Lueller who
wes chief of this'department, and he either spproved it or denied it.

Q How finally then oaue the exeoution order to Buchenwald?

A Through letter.

Q In your opinion was such writlen execution or:dor besed on Gersan

law legal?
A Technically, yes.
Q ¥hat do you umderstand by that -- techaniecally, yest

A That it was techmniocally right me ns it doesn't have to be really

ri ‘hto
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Q Do you want to express with this that the lawyers in Germany
in general did not agree with this proeedure but thet it had become law?
FRUSECUTION: I objeet tocounssl leading the witness, may it
pleage the court,
PPESIDENT: Objeotion sustained,
QUESTIONS PY DR, WACKER:
¢ Dr, lorgen, please explain to the court why you use the expression
'toolmiully legal”,
A The same way as the court can make & mistake in its sentevocs,

the polioce can make nistakes in its decision but sentences based on a

mistake are still legal gentences nad no matter whether the sentences

were right or not thoy were still lepal sentences,

Q Or. Morgea, in its investigation did the pelice have to
ocansider only the evidnooe arainet the acoused or alsc the evidenoe In hig
favor?

A The position of the German police and the Terman legal system
is entirely different from the Anrle-Saxon system, In agoordance with
Gornan law the police and the publie prosecutor has to clear the entire
case already during the preliminary investigation as much &8 possibhle and
has to consider to the fullest extent all evidence in favor of the acoused
as woll as the evidence &gainst the acoused, lepally nothing has changed

in thig respeoct under the /asi syatem,

Q Ur, dergen, did you eheck the legality of the exooutions which
Yook place at Puchenwalad?
A Uy answer to this question already was "yes",
Did you have an opportunity to see the filea?

fhich files?

(Vorgenedirect)
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As far as they had ooue tc Fuchenwald.

The {iles of the delinquents?

{os.

Ko, the executiounar asver sats the records and files.

% You are sieaking sboul the cxeout oner who, in your opinion
was the exacutioner in inchenwald?

A The ocueentration ewsy Sushonwald was a place where the
executicns teck place.

) what did the soneentration oaup Tuehenwald, and I mean anoh
ssployse or each I wAn of Fuchenwald have o do wit! the coaing about
ef suoh u sentencs or executlon order!

A Lot the leasl.

FRESINENT: Court will recess for thirt, minutes.

(Whereupen at 1600 heurs the oovurt recessed until 1530 hours.)
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("hereupon the Court reconvened st 1530 hours,)

FRESIDENT: %he Court will come to order.

PR(B ECUTION: Mgy 1t ploase the Court, let the record
ghow thet 81l the personnel of the Court , all the nersonnel of
the !'vesecution, and all the versonnel of the Lefense are present
with the exception o Ur, Henner, who 1a ehsent on husiness of
the accused, snd sll the accused are prresent with the exception of
Selmidt and Hans Wolf, who are absent. <‘he witness !s reminded
thnt he is stlll under oath, and 1if thp}s are any spectators
in the court room who expect to be called as wlitnerses in this
case, they will please leave the court room.

DR, KONRAD MORGEN, called ns s wltness by the Pefense,

resumed the stand and beling reminded that he was still under oath,
testified further through an interpreter as follows!

DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY DR, VACKERS
q Dr, Morgen, I Juve one further mestion vhich I forpot.
This law concerning the c¢riminsl proecedure c-neerning Poles ard
Jows. Was that connidered arpliceble to easter» laborers in

poneral?

A Ho, 1t arplled only to tlose eastern laborers who had
comiltted those pﬁniahable acts In Cermany.

Q But to thet extent 1t was law for them?

A Yes,

Q I ghall now turn to another subject. For Camp

Buchenwald did you examine the quertion as to whether there were
any prisoners chased through the chain of puards’

A !Qlio
Q ‘hat d1é you determine as far as that is concerned?

A Very numerous such shootinra while atterpting to escape

(Morgonelirect )
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took place during the tine of Commander Koche

“ ~“1d you make an investigation to determine wvhether or
not any crimes were comnitted in that connection?

A Terrible orimes were corxltted.

Q “ip, I em no longer interested in the time of Koch,
thoughe Vhat were the conditlons during "ister's time? '

h As far es I could tell, no more 'risoners weré sent
to their death during Pister's time.

Q Y1d you examine conditions particularly on that point?

A I was in constent contact with the 53 end Follice
Court in Kassel, and its chief, kajor ‘aulmannj and it wes in
Peulmann's office all reports showing unnatural deaths end shoote=
ings while attempting to escape would corme in; and if any auipicionl
would have arisen in connection with this he most cortainly would
have notified me; and neither through personal nowledge nor
through eny information that I received through Major FPaulmann
did + find eny reason for suspiclon.

Q Dre. Morgen, did you ever talk to the cemp physiclan

about what ithe procedure was coneerning reports of unnaturel
death?
A Yeos .

@ “hat was the result of that investigation®

A I think & telked sbout this guestion at length thie
morninge.

“ br. Morgen, I wuld like to huve a supplement to that
extent as to whether reports concerning prisoners who were beaten
to death or mistreated to death or otherwise dled cn nmnatural
death--whether reports about them went through the hands of the
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canp physlcian who would then have to make & roport of his own?

» Logrlly, the situatlon wee that any unnatural death
had Lo be reported to the Court located moat closely by. It was
up to the camp physiclan to decide whet was to be considered an
unnatural doathj so, of course, the poasibllity that a prisoner
might have dled an unnatural death but the cemp physiclan falsely

and deliberately would heve slgned a death report for a natural

death defin’tely ¢ild exlst, In thet menner the Court dld not find

out about thise ihere ore, the Court heid no kuovwledge &t all of
thls prlsoner having dleds

Q that wes Plster's positlon towards such incidents?

A Pigtery out of his own initletive, never haa any such
thing done to my conviction, but I wuld have to note that even
during hils time the camp physiclen Dr. lioven, who wae arrested
by me, still did carry out and did keop secreét such matters.

Q Dy you heve any grounds to believe that Pioter knew
about this:

A He didn't Ymow about 1t, end he hrd no reason to
suspicion it, becaure these matters were done in such a skilled
faghion that there was no grounds nt all for any suspicion to
come up in Pister's mind. |

“ Wher~ were these murders of Dr, lisven carried out?

A Yhe grentest part in the hoapitel, and the rest of
tvem in the arrest bullding.

q Lig you make any determination es to vhether any nrisoners
were !‘njected to centh?

A Yos.

“ ilease tell the Court vhat you dld determine.

mo*‘t:on-l- irect) 2767
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A I nentioned tho ecepes of Freudman and !'ay e while ago,
which two prisoners were put into the experimental stetion by loven
and after this ettempt to J111l them hed falled, they were injected
to death. ;

Q 14 you find out about several other such casea?

A Tene

« Do you know whether Pister hrew about it or had anything
to do vl th these casea?

A Leyond any doubt Plster did not heve anything to do
wl th him, and when he was informed about this by me he was horrified.

G I will return one mare time to the questions Pr., Aholmer
asked about experiments. Under whose supervision was this experie
mental strtion in Puchenwald?

A it was under Dp, Ding=Schuler, MD; snd, according to
vhat I find out, his direct superior was the 58 lg jor General
end Reichs Physlclan of the 88 Dp, Rawitz.

Q Dgd Iister, as Commanding Officer of Buchenwald, have
any way of tuking & hand 1n the activitles of wr. Ling-Schuler?

A No, for according to the German mllitury organization,
the medical services are separate from the troop services, snd
the troop commander has no way of taklng any hind in the
activities of the medical services.

“ by, Morgen, In the course of your Investigation in
Buchenwnld, did you heer enything about a so=called 1llepal
camp administration?

A Tene

Q What did your investigations reveal in that connection?

4 The inmates of Uamp buchenwald consisted of, on the

one hand, hebitual criminals of &1l types, end on the other hand of
2768
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politicel prisoners, galde from large groups of prisoners who

were merely collected on 1ists &s merely dangerous to the stote,

among them & large munber of foreignorse inese groups were

. orgsnized within ‘themselves, and the work of this group wes, of
course, attempted Lo be kept socret from the camp itself. This
so=called illegel camp edninistretion then conasisted of the
strongest of tlhose groups, and the members of that group attempted
to place prisoners of their group into key ponitions in the
funetions of priscnersa; uuc}, in the securing of those positions
in the prisoners’ gelf=administraetion, there was & constant
fight for power smong thege groups, smong the vrisonerse.

This fight was cavried on by all groups with 811 means available,
and the persons involved a1d not even shirk beck from even the
most severe crimes, including murdere

Q Under what conditions could erimes be committed by
prisoners?

A ‘hese crimes of prisoners arninst themselves were
comnitted in s great variety of ways. :here were certain
locations for the cormitting of such orires which seemed to be
preferred, but then they were also cnprried out st other places,
and the methods were varied.

Q How could thia be done'

A ihe simplest way of e.lim! ne ting a prisoner
tnconvenient was for instance the followinge The prisoner was
assaulted while gsleop and covered up with heavy blankets. Py
thet means he W&s held down, and any noises he night have made
wes guffocated. Un¢ prisoner would already be stending by his

side with & rope and 8 noosd. lle put tlat noose around his
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neck auickly, tnd then one of the prisoners would 11ft him up end
hang him up in the window or in the tollet or any sultable placO.

) Now whet would the procedurse he the next orning vhen
this dead prisoner would bve founc?

A The bloek eldest would report to the comp administration
that a sulcide hed occurreds Upon that, tho lepal offlcer wi th
the medlical officer would arpear. The doad body wonld have his
ploture taken then snd be dlamounted rnd be dlssected. Jr course,
in the course of such investipation, no treaces of external force
thet might heve been used could be detecteds The prisoners
tnvolved were interropated, gnd they would testify that this
prisoner hag shown sirns of melencholy and intended to cormmit
sulcide for quite some time--thet abtenpts had been made to
c-nsole him, but that his sulecide after 11 happened quite
unexpectoedlye.

~ Dr, Horgen, did yor .nvestipate the case of one
Russian CGenoral named Yuschne roie?

h There was one ¢ ernl Kuachnlrok,‘a cormer white Russlan
General, in campe lig had been put in Puchenweld during the tlue
of good relations between Gormany snd Russia, this Genersl having
been an opponent of the Soviet system, la was & preferantial
prisoner in Buchenwald, ond he had the confidence of Colonel

Koche The communist priscners suspected him of being a camp

stool plgeons One time when Koch was gone for a longer veriod

of time, Dr. loven had thie Kuschnsrek taken to the hospltel end

hed hin locked up there in & epecinl room. The hospltal was the
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headquerters an¢ the central oxocutive office of the prisoners

frow the far Jeft., ¥he hospitel wes run practleslly single Lendedly
by prisonerge-prisoner doctors as well as rale nursesj and the 88
doetor who wes suprosed to supervise 1%, Dr, lloven, was, for all
practical »urpones, fully within the henda ol these prisonerx
officisles After Iuschnerek had boeen keph in thls heosrital for
about one week in order to ascertein thet no opposite resction

will be teking place, fusclnerelk was killed by an injocblons Lo

wae then sewed up in a sack, & label wee put on '% "highly

infootlous~=canger of Infeotious ¢lsease", baken to the orematory,

and burned rlight away.

Q Us you have any further reasons to asswne bhat the ae~
sivities of Pr. lioveh wore connected wilh Liose of the 1llegal
camp adninistration?

A Dr. Boven had an ofilce of nls owa filled up with
prlsoners, bthe only culy of which of 'ice was toc prepare false
files to cover up such murderse

% Lid you see any such forged [l'Llaes

A LT

[ Weae 1t possible for almoat anylody Lo delect thos e
as being felsel

s 81laoce these filles were prupared by neu who were dootors
thempolves, that is to say the prison.r ‘oclors, there were done
in & mannor that not even & nan vwho was & doector would lLiave been
eble to determine that these filesn were basod on u fulsehood.

Q Lo you huve any grounce for an estlinute of any flgure
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of the number of prisoners who were eliminated through the
activities of this illegel camp edministrution?
A T don't think that anybody would be in & position to

estimate that number, but in my opinion 1t must be very high.

“w Dy, Morgen, in one book about Camp Buchenwald, the number

200 1s meptioned., Would you call this & high number, or do you
think 1t's low?

A I think more than 200 persons were killed in the
hospital.

Q Dre Morgen, do you know anything about lussians being
executed in mo}ﬁnwald. or did you Iinvestigate those cases?

A I heard about this, and 1 heard about it through the
accused “oven, himself, who called this for liis exoneration;
however, I 'nan:t able to investigate this for myself; because
even from the beginniug all investigations of killings had been
taken away from me; and sent for that purpose was the criminal
counselor Vehner by order of General Mueller. *e was furnished
with speclal penitentiary powers. From that time onwards I was
able to Investigate only the corruption erimes in Puchenwald.

I was able to investigate killings in all the other concentration
camps with greater thoroughness than I have ever been able to in
Buchenwald.
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In Buchenwald did you know by name Detail 997

A I don't remember,

Q Were Russian agents executed in other congentration camps
as well,

» Well, 1t was only after the collapse that I found out
about that,

Q" Did you in Buchenwald conduct any investigations as to the
legality of thege axecutions?

A I was not able to conduct any special investigations of this

kinde T was not allowed to investigzate the persons or conditions
of these shootings because, as T said bafore, it was Criminal
Councillor Wehner who was responsible for that,

Q Doctor Morgen, if a witness would testify in this court
room that an order from the Heichs Security Wain Office existed
ordering these executions to take place, would you then consider
the executions legal?

A I don't believe that I can answer this as generally as
all that. If, however, as alleged, these executions took place
of persons who were war oriminals, or oriminals who had violated
international law, or in the form of reprisals in that form
permissible under International Law, then I would be inelined to
desoribe these exocutions as legal ones,

Q You vused the word "reprisals", Were you in combat in
Russia yourself?

A Yeos,
qQ Do you think or do you have reason to believe that there

was occasion for the Reichs Covernment to use reprisals?
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In Buchenwald did you know by name Detail 997
A T don't remember,
Q Were Russian agents executed in other gongentration campse
as well,

A Well, it was only after the collapse that I found out

about that,
Q- Dié you in Buchenwald conduct any investigations as to the

legality of these axecutiona?

A T was not able to conduct any special investigations of this
kind, I was not allowed to investigzate the persons or conditions
of these shootings because, as I said bofore, it was Criminal

Councillor Wehner who was reagponsible for thate

Q Doctor Morgen, if a witness would testify in this oourt

room that an order from the Heichs Security Main Office existed
ordering these executions to take place, would you then consider
the executions legal?

A I don't believe that I can answer this as generally as
all that. If, however, as alleged, these executions took place
of persons who were war criminals, or oriminals who had violated
{nternational law, or in the form of reprisals in that form
permissible under International Law, then I would be inclined to
desoribe these exocutions as legal ones,

Q _You used the word "reprisals", Were you in combet in
Russia yourself?

A Yes,
qQ Do you think or do you have reascn to believe that there

was occasion for the Reichs Government to use reprisals?
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A I know from personal experiences that from the very beginn-
ing the war was fought in a manner of great harshness and maximum
brutality on the part of the Soviet Covernment. During the first
few days when officers and couriers who had been eye witnesses came
back from the front, I received reports of the conditions in which
they found Limburg, The conditions in the GPU prison there were
simply horrifying. There was rather a large number of members of the

8S who were hanged up on meat hooks in the slaughter house there and
thus killed,

Q I don't want any details concerning that Doctor Horgen.
Do you know whether the Oerman Covernment took any official ateps
concerning this way of fighting a war?

A The Military Justice Department had a special office for
investigations of war orimes committed by the enemy and as far as 1
know the results of that investigation have been deposited in
Geneva in 53 large volumas,

Q Did you yourself see these 53 volumes?

A I wasn't in Geneva, but I might add the following, The
faots about this warfare in violation of International Law were not
revealed to the German people in many instances for reasons of
propaganda, in order not to put any more moral burdens on the
goldiers fighting in the Bast and the kin of these soldiers, but I
am sure that any German soldiers who has ever fought on the Eastern

Front must know from his omn observations about these hovrors.

1 myself was able to observe soldiers who had been slaughtered most

(Morgen - direct)
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brutally, This was common imowledge throughout the troops and particularly
general within the 58, an? 1% was also know that attemnts were made

to £ind the people who did thesa erimes, who were among the brutes of
political commissars, from the various prisoner of war cuomups in order

to bring them to justice., 1 can tlerafore woll imagine that the menbers
of such an exegution detail could be convinged that they were doing

the right thing if they were told that they were working on f-ha

axecution of prisoners who had made themselves culpable of war orimes,

Q In the werfare on the hussian front do you know whether
as & metbter of mrincirle members of the 8% were or were not considered

g8 prisoners and were or were not takan prisoners?

A Ae far as [ know fron the variows scoreb héndquartcra reports,
the Russisn High Comrand used different rrincinles during the different
phases of combat, DUuring the first oeriod it was such that there wes
probably no quarter given, whereas towards the end of the war prisoners

had to Be treated well by order of the Soviet High Command. I myself
came into the hands of the Soviets after the collapse and T can not
complain about the treataent.

Q Doetor Morgen, ie it conceivable that the shcoting of Russians
in concentretion camps stopped toward the end of the war?

A That iz entirely possible.

Q Pid you have anything to do with concentration camps other
than Bucherwald?

A Yes, T {nvestigated the congentration camps Tublin, Auschwitz,
Oranienburg, Xrakow, and toward the end also Dachau,

Q Did Camp Auschwitz have any by-caomns?

A The Camp of Ausohwits had very many by-ocamne.

(Morgen - direct)
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Can you state about how many by-camps Auschwite did

A I don't think you can give any figure for any concentration
camp because that kent varying,

Q Was any work done in the byegamps of Auschwite or wes it
the purpose of the by-camps to exterminate the prisoners?

A Carp Auschwite had many industrial plants sround it dut

inetite should rot be confused with the specisl extermiration camp
wideh was located ir the vicinity of Auschwits., Tris extermination
camn was Birkenau.

« T don't gare for any details concerning this, but is there
any way of telling that if a grour of prisoners are sent to Auschwits
is it the intention to exterminate them?

MRUSEOUTION: May it please the court, we object, This
calls for undisclosed mental operations of other rersons other than
this witness,

PRESIDENT: Objection overruled.

uUE:_TIONs BY DOCTOR WACKFR s

< You may answer,

A The average occunation of Camp Auschwits was eighty to one
hundred thousand mon., Camp Auschwitz was building one big synthetie
rubber factorye Camp Auschwits alse had an exceptionally large
agricultural establishnent and furthermore a large number of rrisoners
kent leaving Auschwitz constantly in order to be put to work on labor
projects in the Easte These large scale working sites and agricultural

sites were very c].uriy physicially vieible to the outside world,

80, if a large scale traneport would leave for Auschwits the conelusion

(Morg-» - direct)
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which one had to learn was that these persons would be put to work
in these large scsle labor projects and that particularly for the
reason that not only a large number of prisoners were sent to
Auschwits but also & large number returned from Auschwits and were
sent to other camps,

Q Did you in Bucherwald observe and peraonally investigate
the living conditions and quarters of the ;risoners?

A  Yes, at various occasions I was in the prisoners quarters

and hed a look around there,
< Howwere conditions in Bughenwald at that time?
A 1 ¢an only say that during that time I was in Buchenwald
eonditions were entirely satisfactory considering wartime conditions,
How was it concerning cleanlinesa?

It was very clean,

Q
A
Q Did every prisoner have a bed of his omn?
A

In accordance with what I could tell at that time every
m&ldhanabdof his owne

Q Pid you have another opportunity to see C:mp Buchenwald
after it was over crowded by transrorta from the Bast?

A lo,ltmttheld:ldnot.hanoomiontomitmin
but in fast it couldn't be any other way if a camp which is built
for twenty or thirty thousand only is filled up with a multiple of
that number, that prisoners won't have a bed of their own but will
be sleening on straw on the floor.

DOCTOR WACKER: I have a few more quesiions on behalf of

the accused Barnewald,
Q Dontll'w,inhohmdddidmuuntamnud
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Tos,
Would you recognize him if you saw him today?
Yes.
look around the court roow and if you see him point him out?
Nupber 2.
DOCTO? WAQKIR: let the record show that the witness has
identified the accused Barnewald.
Q Do you know what jobs and what duties Barnewald had in
Pughenwald?
& Barnewald was the administrative officer.
- In view of the black market activities that had ocourred in
Buchenwald at prior times, did you also investigate his activities?
A Yes,
Q@ What did you fimi?
" According to the conelusion that 1 reached, Barnewald is

an exceptionally qualified administrative officer who was always

desirious of fulfilling his Aduties very correctly and dilicently,.

] How many prisoners starved to deatn during the tine you were
in Buchenwald?

A T ar sure that no 2 single ;risoner starved to death on
account of their net being ancugh food.

Q Did you have personal observation about this?

A I sew the origoners every day., I sew then marah out to
work in the morning and waraeh back, 1 saw thaem in the camp and at
work and the general physical condition was thoroughly satisfactory
for the majority ¢f the nrisonerse I inspected the «itchen equirment,

T saw what the orisoners received along the line of food and I nyself

(Morgen - direct)
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Yes,
Would you recognisze him if you saw him today?
Yes.
Look around the court roow and if you see hin point him out?
¥upber 2.
DOCTIGR WACKER: let the record show thal the witness has
identified the accused Barnewald.
Q Do you know what jobs and what duties Barnewald bad in
Puchenwald?
k Barnewald wa¢ the administrative officer.
Q Ih view of the black warket activities that had ocourred in
Puchenwald at prior times, did you also investigate his sotivitiea?
A Yes,
Q What did you fi®i?

L According to the conelusion that T reached, Barnewald is

an exceptionally qualified administrative officer who waa tlmn

desirious of fulfilling his Autias very gorrectly and dilicently.
Q How many prisoners starved to death during the time you were

in Buchenwald?

A T ar. sure that no 2 single ;riscner starved to death on

aocount of their net being ancugh food,

W Pid you have personal observation about this?

A I sew the orisonars every day. T saw thet marah ovt to
work in the morning and warsh basck, I saw tham in the cemp and at
work and the genaral ophysical sondition was thoroughly satisfactory
for the majority of the orisoners. I inapected the «itchen equirment,

I saw what the prisoners received along the line of food and I ryself
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tasted it and the imrression I had was that the majority of the
prisoners certainly had it a lot better than the najority of the
eivilian po'nulat:lon in aress subjected to air warfare,

qQ Doctor Yorgen, d4id you direct your investigation %o the
questior. 28 to whether the prisoners did not receive food that they
were entitled to sccording to their rations?

A The rations were fixed for the camp by the ieichs Food
Ministrye In addition to this Major Parnewald always ettempted to
get the vrisoners extra food by all conceivable means, The
agricultural outfity of the congentration camp itself were a great
help there, The Major Barnewald attempted to buy from the civilian
seotor additional food such as additional food from the armed
Porsed snd the firms for which the prisoners worked were enjoined
to give additional food to the nrisoners on their own. In faot

Barnewald went 3o far that he paid nrices above the ceiling orices

for certain items so that he was charged with a crime against the

war economye
DOCTOR WACKER: T have a few questions on behalf of the

accused Heimer,

Q Did you investigate cgnditions in the guard battalion
at Buchenwald aleo?

i3 You mean conditions with the troons?

Q With the guard troops outside of camp?

A T don't know what the neint of your question is sir.

q Doetor Morgen, you have alraasdy exnlained to us the cases
of escave. Nere there any other eriminal acts that took place within

the guard uniis.
A Do you mean orinminal acte of the guard troops towsrd military

dlecinline or toward the srisoners?

(Morgen - direct)
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Q I am merely referring to criminal acts perpetrated agains®
prisoners, aad my question is: did your investirations include any other
oriminel acts besides the shoobings vhile attempting to escspe, as
alleged?

A 1 have already stated that any orimes committed loacally were
hendled by the 35 or poliocs court officiale. I nmyself did not lmow
anything sbout any speoisl criminality within the guard battalion during
Xoch's time, nor did T receive any information concerning this crininality.

DE. WACKER: Yo further questions.

CAPT. LEWIS: Direct examinmation on behalf of the scoused
Hagkmann .
QURSTIONS BY CAPT. LEWIS:

Q Dr. Morgen, in addition to the charges agaiust the Comander
Koch, d4id you have ocoasion to investigete any charzes sgainst the man
nened Haclmenn?

A Yes, 1 preferred charges against Hackmenn for several orimes,
and Hackmann was sentenced to death twice.

] DPid you know Tackmann et Buchenwald?

A fackmenn hed slresdy been transferred to a division in the
Palkens and they had him arrested there.

Q Do you Ynow when Hackmenn left Buchenwald?

A 1 den't remember.

Q flere you able to discover mny evidence concerning the activities

of Tackmann at Buchenwald?

A Yos.
Q will you tell us what you discovered about ![aokmann concerning

his sotivities in puchenwald?

‘gen-Nirect)
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Q 1 am merely raferring to criminal ects perpetrated against
prisoners, sad my question is: did your investipations include sny other
oriminal acts besides the shoobings' while attempting to escape, as
alleged?

A I have elresdy stated thet any orimes committed locally were
hendled by the 35 or polics oourt offieciale. I myself did not lmow
anything sbout any speois] criminality within the guard battalion during
Xooh's time, nor did I receive any information concerning this criminality.

DR, WACKRR: Yo further guestions.

CAP?. LEWIS: Direct examimation on behalf of the sccused
lincikmann .
QUESTIONS BY CAPP. LEWIS:

: Q Dr. Morgen, in additlon to the charges agaiust the Comander
Kooh, 41d you have occasion to investigete any charges sgainst the men
nened Hackmann?

" Yes, 1 preferred charges ageinet Hackmamn for sovera) orimes,
and NHackmanu was sentenced to desth twice.

Q Did you know Mackmann et Buchenwald?

A fackmenn hed slreandy been transferred to & division in the
PFalkans snd they had him arrested there.

Q Do you know when Hackmenn left Ruchenwald?®

A T don't remember.

Q flere you able to discover any evidence conoerning the aotivities

of lmckmann &t Buchenwald?

A Yes.

o] will you tell us what you discovered about lackmann concerning

his sotivities in Buchexwald?
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A Hackmann had been Xooh's adjutant. He had risen from the ranks
%o that high position in an unusually short time. Ue ocould do that enly
because he was favored in an uh-ul manner by Kooh, and Huokmann is one
of those persoms who belonged to this certain cirele of eriminale around
Kooh.

Q During your investigation of iackmann, end especially conoerning
Hnak:;mn'- sctivity in Buohenwald after September 1, 19%9, did you find
any evidence that Hacknann had mistreated or mishandled sny of the pris-
oners there?

A The acts of Colonal Kooh were of a continuous nature sud I found
no grounds to believe that the scoused Hackmann ohanged his ways any after

the start of the war any more than Koch did so after the start of the war,

on principle. I should like to say that I do not remember any evidence
of any personal mistreatment of any prisoners on the part of Hackmenn.
But what 1 meant by my former statemonts was that in addition to his
profiteering to the disadvantage of the prisoners, that his eriminal aots
wore to be found in theoarrying out of the orders of Kooch, the oriminal
nature of which it must have been easy for him to understend.

Q In your investigation of the affairs at Buchenwald, did you make

any effort to obtain conerete proof againet Naokmann that he had partiei-

pated ia oruelties and mistreatment against the lunates after September 1,

19%97

A Well, smong other things, I preferred charges against him for
murder.

Q Was that a murder that was committed at Buchenwald?

A It was a nurder psrpetrated on s prisoner from Puchenwald in

Lublin.

(Y¥orgen-Direct)
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Q  You mean to say by that, them, that the murder ccourred in
Lublin, is that correct?

A Well, I piocked out this partioulsar murder in Lublin because it
took plaee during & time when Koch was no longer there, whereas Hackmann's
sotivities in Buchemwald are, for most purposes, identiocal with the
aotivities of Kooh im Buchenwald.

@  Now, the question 1 asked you was whether you attempied %o find
any evidence against fackmamn for his setivities in Buchemwald after
September 1, 19%9.

& Yas.

Q ind d44 you find sny such evidence in the investigations you

‘made in Buchenwald?

A Ifwoﬂdm.rﬂpnotthtmnnmnlhmhhol

of Yooh.
q DPid you find eny evidence thet fackmenn personally had mistreated

or beston any of the irmates in Buchemwald efter September 1, 19351

i} 1 don't remember any ooncrete ocases.

Q ¥ow, during the time that you were at Puchenwald investigating
the oamp, was 1t ever reported to you by any of the inmates to whom you
spoke there that & prisomer had beer tied on & birch tree and catapulted
into the stone quarry?

A Wo, because there were more terrible nethods of killing in the
stone quarry in Buchenwald.

Q 1£ such en inoident had happened that an inmate had been tied to
o tree snd catapulted inte the quarry, would it not have besn reported teo

" you Ly the inmates to whom you spoke there?
A 7 do think so, 1 am sure of it, because, in a way, it had a

pecul iar position anong the yarious ways in which killings were deme.

(Morgem-Direct)
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GAPT. LEWIS: Direot examination on behalf of the acoused
Sohobert.
QUESTIONS BY CAPY. LEWIS:

Q During the time that you investigated Camp Buchenwald, did you
get to know a men by the name of Schobert?

A Yes.

Q  And what did you find out about Schobert's activities in
Suchenwald?

A Schobert impressed me as a correct -n; and I nust say,
favorably. He kept a distance from the acts of Colonel Koch and I never
heard snything unfawvorable about Schobert either from S8 men or from
prisoners.

Q fould you be able ﬁo recognize Sehobert teday if you saw him
in court?

A No, I ocan't recogpnise him.

Q  Whet position did this man Schobert hold in camp?

A He was compound ocommander.

Q NDid Schobert take any steps to assist you in your inwestigation
of the camp?

# Yes. I talked to him about it repeatedly and he gave me hints;
he was absolutely helpful.

Q Did Schobert place at your disposal any of the prisoners whem
you desired to interrogate?

A Yes.

Q Was it ever reported to you by any of the inmates whom you
interrogeted at Buchenwald that Bchobert had chased dogs after them and

bad them bittem by dogs?

A No.

(Morgen-Direct)
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Q Did any of the inmates report to you that Schobert had mistreated
them in any manner?

] We.

CAPY. LWWIS: Direot examination on behalf of the acoused Keoh.

QUESTIONS BY CAPT. LEWIS;

Q Now, in conmeotion with the investigation of Commander Koch,
444 you have occasion to know and meet hie wife Ilse Xooh?

A Yes. T made a search of her house and had her arrested sub-

sequent to that.
Q When did you make the search of her house?
4 1 think on the 23rd of August 1943.
Q And when 444 you plage her in arrest?
“ A On the morning of the 2Lth or 25th, I think.

LAW VEMBER: What year and what menth, please; August of what

What year?
19L3.
CAPT. LEWIS: It was August 1543.
Q Wow, what was the purpose of your search of Mrs.: Koch's house?
A In this surprise raid, evidence of oriminal acts was to be
eollected.
Q Was that in conneotion with the oharges against her husband

concerning the corruption and graft?

A Yes.

Q Anéd 4id you find any evidence, material evidence, against Kooh

4n the house of Frau Koch?




Q Was your investigatiom of her house at that time unexpeoted?

A Yes.

‘.1 At the time that you inspected her house and arrested Frau Xooch,
had you alresdy arrosted her husband?

’ ¥o, I don't think so; that was first.

Q Now, 414 you make an inspection of the embire furnishings in
the house of lrs. Koch?

A 1, together with Criminal Secretary Wett and Colonel Pister

end Major Barmewald, who had been called in us witnesses, searched thé
house very thoroughly from the cellar to the attie. There wasn't s desk
drawer that was left un;pml. The hm'au was then sealed and several
days later 1 had it searched again by two experienced, old Criminal Police
offioials; nad after that every single piece of furniture in that house
was moved down to Saaty and en inventory of om.’a; that had been in
the house was again taken.

Q Where is Saats?

A In Csechoslovakia, Sudeten area.

Q Now, in this investigation and search that you made in August
1943, did you find any lamp shades of human skin on the premives of Mrs.
Kooh?

¥o, not a one.

pid you find any gloves of humean skin?

Hoe.
Q Did you have ocoasion to find any photo albums or family
ohronicles of the family Woch when you examined it?

A Yos .

Q I‘muyotthouudoofmuthf

A No.

(MorgensDirect)




Ta %16 Buch jbp
11 June 47 - 7

Q Puring your iavestigntions at Csup puchenwald after the arrest,
even before the arrest of ¥rs. ‘cch, until Vay of 16Ll, was any report
made to you by anybody that Wrs. Koeh had a lamp shade or gloves or @
photo album or e book made of humen skin in hor possession?

s Yo, I didn't syen hear & rurwor of aay sueh thiog.

Q And did you heve occssion to speak to many janates at Buchenwald
while you mede your iateryc; ations?

A Yee. 7 perticularly telked to the prisoners {rom the pethologieal
and snatomicsl departments end [ ssw this huusg akin myself in the patho-
logioal departpent. | conslder it technically iupossible to make gloves
out of humen skin.

Q pid you have occesion to spesk Lo & prisomer by the name of
Titz in "uchenwald?

A .Yn. I persopally interrogsted 'l.'l_t.l thoroughly.

« Apd did you interrogete Tits after trs. Xoch had been placed
in econfinement by yaul

A Yos .

P4d Tiee sppoor Lo be o willlug witness for your
Yee; he drought out all klnds of vhings egainst Mrs. Kooh.

Q 54d Titz bripg out agalnst Lre. nock tust she hed & lamp shede
of puman skin io ber house’

p N0,

rid Titez bring out to you chat he hed seen Frau Koch best
prisoners?

! lo.

q pid Tits bring out beiore you thet she, Freu koen, had beaten

{ "or,rsn-niroot)

WLL e
LB -“:"’




Q Did you give him every opportunity to testify before you freely
and willingly and truthfully?

» Yes; and since he 414 weem to have soruples about it 1 gave
him some speeis) essurances and he did not hawe to return to his detall
1ster on. T think he was put on some very specisl detail under the
supervision of Colonel Pister afterwards. And T had the impression of
Titz that he was sctually telling sll thet he knew end, in fact, he did
bring out quite a few very unpleasant things about Mrs. Yoch. Put in
spite of the fact that Titz evidently did not like Mrs. Koch, he never-

theless 41d not eccuse her of owning n lemp shede made out of human skin

or gloves or box or any such thing, or that she ever nistreated sny

prisoners or himself, or that she personally gommitted any sort of orime.

qQ Wow, this prisoner Tity, was he the ons that worked as an orderly
in Prau Xoch's house?

A Yes, for a long time.

Q During your investipations at Luchenwald, did you find any single
prisoner or anytody who reported to you thet ¥rs. Yoch had beaten him?

A Not just thet, bdut that l'rs. Moch had been the cause of beatings.

Q Was it possible for any prisoner who wanted to talk to you to
come to see you while you were investigeting Puchenwald and tell you
about his troubles?

A He could write me & letter and cause himself to be brought before
me or he could let me know through snother prisoner that he had to tell
me something, and some prisoners ntde use of this opportumity.

Q Did you get any such letier or any such report from a man nemed
Froboess who worked as a sipn painter in ths Commander's building?

A Against Vrs. Foech?

(Morgen-Direct)
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Yeos.

Ho.

CAPT. LENIS: No further questions.

PRESIDENT: The court will recess until tomorrow morning at
nine o'elock.

(¥hersupon the court recessed at 1655 hours.)

(uorgen-Direct)




